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درآمــد: گــاه رویــدادی، بهعلتهــای گونــاگون و در پــ دستبهدســت دادن عاملهــای مختلــفِ تــاریخ و
اجتماع و فرهن و روان،  بهیباره در کشوری تبدیل مشود به نمادی که از خود آن رویداد بسیار
فراتر مرود. و چیزهای را به نمایش مگذارد که جداجدا، و بهچشم بسیاری بارتباط باهم، در جامعه
یا زیرِ پوستِ جامعه بهشل نهان یا آشار جاریاند. فاجعهی آتشسوزیساختمان پلاسو و فروریختن
آن که به جانباختن تعدادی از فرزندان رشید این سرزمین و بربادرفتن هست صاحبان مغازهها انجامید،
رویدادی بود از این دست که نمادی شد چندگانه از واقعیتِ ناهنجارِ امروز کشورمان یا بهعبارتِدیر
آیینهای شد در بیان وضع امروز ما که بسیاری از نارسایها و فسادهای دستاههای اداری و حومت را
.برملا کرد و به موضوع روزِ جامعه و مردم تبدیل شد

در این مقاله در پرتو این حادثهی تلخ مکوشیم به بررس موضوعهای بپردازیم که این واقعه آنها را
،اساس ار ساخت و در رقمخوردن این رویداد نیز بهطور مستقیم یا غیرمستقیم سهم، و گاه سهمآش
:داشتند

https://azadiandisheh.com/%d9%81%d8%b1%d9%88%d8%b1%db%8c%d8%ae%d8%aa%d9%86-%d8%b3%d8%a7%d8%ae%d8%aa%d9%85%d8%a7%d9%86-%d9%be%d9%84%d8%a7%d8%b3%da%a9%d9%88%d8%8c-%d8%a2%db%8c%db%8c%d9%86%d9%87%e2%80%8c-%d9%88%d8%b6%d8%b9%d9%90/


فسادِ نهادینهشده :1

فساد دستاههای حومت به آنجا رسیده است که امروز هرگاه حومتیان مطلب درخصوص مبارزه با
«گویند، واکنشمردم چیزی جز تَسخَر و زهرخند نیست. نخستین پایههای این نوع فسادِ «قانونفساد م
و آشـار در دورانِ پـس از جنـ و  زمـان دولـت هـاشم رفسـنجان ریختـه شـد و اولیـن گامهـایش در
برنـامهی خصوصـسازی دوران سیاسـت تعـدیل ساختـاری برداشتـه شـد. در حقیقـت، ایـن برنـامه بیـش
ازآنه خصوصسازی و سپردن بخشهای از اقتصاد دولت به بخشِ خصوص به معنای وسیع و
واقع آن باشد، «اختصاصسازی» بود و در دوران احمدینژاد (فاسدترین دولت تاریخ معاصرِ ما، و
نهتنها مال) به اوج خود رسید که انواع دزدیهای «میلیاردی» به امری روزمره و عادی تبدیل شد،
بآنه به آنها رسیدگ شود. و اصولا در زمان احمدینژاد قبح دزدی از بین رفت و دزدی و کلاهبرداری
بهطور رسم «رونمای» شدند. دامنهی این فسادِ نهادینه به آنجا کشیده شده است که در زمان  «همایش
مل ارتقای سلامت نظام اداری و مقابله با فساد» که با حضور رئیسان سه قوه در آذر ماه 1393 برگذار
شد، در پاسخ درخواستِ پیام از سوی معاون اول رئیسجمهور، آیتاله خامنهای ازجمله نوشت ” نفس
اهتمام آقایان به امر مبارزه با فساد را تحسین مکنم، لن این سمینار و امثال آن بناست چه معجزهای
”بند؟ مر وضعیت برای شما مسئولان سه قوه روشن نیست؟

شاید ی از روشنترین روایتهای فساد و نوع مبارزه با آن را بتوان در گفتوگوی ی از اعضای
ستاد مبارزه با فساد (و همزمان نماینده و عضو کمیسیون اقتصادی مجلس) با سایت «تابناک» یافت.
در مقــدمهی ایــن گفتوگــو، تابنــاک منویســد: “مدتهاســت، موضــوع مفاســد اقتصــادي و مقــابله بــا
دانهدرشتها مطرح است؛ اما هرچه زمان بیشتر مگذرد، رنوروی مبارزه با این افراد نیز کمرنتر
مشود؛ هرچند در سالهای گذشته برخ افراد سرشناس در فساد اقتصادی دستیر و محاکمه شدهاند،
باتوجهبه شواهد موجود بهنظر مرسد، حجم فساد بسیار بیشتر از چیزی است که عنوان مشود…
افرادی مانند باب زنجانها و امیرمنصور آریا آنقدر زیاد هستند و در سیستم اقتصادی آنچنان ریشه
دواندهاند که گاه شناسای و دستیری آنها هزینههای بسیاری را حت به نظام سیاس کشور نیز وارد
مکند. بهنظر مرسد، ی از عوامل اصل ایجاد فساد در کشور نیز همین موضوع است و بهگفته
کارشناسان، گاه افرادی با نفوذ سیاس و رانتهای ویژه، کارهای مکنند که هزینه مبارزه با فساد را
در کشــور بــالا مبرنــد. نمونههــای زیــادی از ایــن مــوارد در ســتاد مبــارزه بــا فســاد اقتصــادی بــه چشــم
مخورد.” ما البته به نزاعهای جناح درون حومت آگاه داریم و مدانیم که عنوان کردن چنین
موضوعهـای متوانـد بخشـ از سیاسـتِ یـ جنـاح باشـد برضـد جنـاح دیـر امـا، درخلال حتـ همیـن
جدلهای جناح متوان به موضوعهای پبرد که بیرون از مراد آنهاست. عزتاله یوسفیان که عضو
جریان «اصولگرایانِ» (فراکسیون ولایت) است در این گفتوگو پس از اشاره به «طرح طوب» (که در
مجلس ششم تصویب شد) ازجمله مگوید: ” طرف صد هتار زمین بین تهران و کرج گرفته که طرح
طوب یعن کاشت درخت و فضای سبز را انجام دهند. گردو مکاشتند که چند ساله بار مداد و هم
فضای سبز بود و هم منبع درآمد. خب گفتند همان پروژه را گرو بذارد. زمین دولت را گرو گذاشت و
بعد رفت در همان زمین برج ساخت. گفتیم برخورد شود، گفتند صدها نفر در این برج نشستهاند برویم
یقه چه کس را بیریم.” و مهمترین بخش صحبت این عضوِ ستاد مبارزه با فساد این جمله است: ” اما
بهدلیل اینه نمخواهم با کس درگیر شوم این موضوع را رسانهای نمکنم.” وظیفهی ستاد مبارزه با



فساد و اعضای آن «درگیرشدن» با مفسدان است و «رسانهای» کردن آن و آگاه کردن مردم است اما،
  !«این نمایندهی چند دورهی مجلس و عضو ستاد مبارزه با فساد نمخواهد «با کس درگیر شود

 :فساد قوه قضائیه -1/1

دستاه قوه قضائیه در هر کشوری اساس سلامت آن حومت است. بآنه بخواهیم در اینجا به نقش و
ــه نقــش آشــار آن در چــون شــلگیریِ کــارکرد قــوه قضــائیه در جمهــوری حــومت اسلامــ و ب
درگیریهای سیاس جناح حومت و سرکوب آزادیها بپردازیم اما، اگر حت در چارچوب مناسبات
و وظیفهی تعریف شدهی این قوه در این حومت هم به داوری بنشینیم، م بینیم که ی از علتهای
اساس ابترماندن مبارزه با فساد در همین قوه قضائیه نهفته است. از معاملهی آشار بر سرِ تاریخ
برگذاری دادگاه تا خرید رأی و … تا فسادی که در بالاترین مقامهای قضای لانه کرده است. در اینجا
تنها به دو نمونه از فساد در قوه قضائیه مپردازم (چه پرداختن به کل این امر هم خارج از چارچوبِ حد
.مقاله است و هم خود نیاز به چند دفتر جداگانه دارد) که بهگمان این قلم از اهمیت فراوان برخورداراند

1/1/1-
در زمستان سال گذشته خبری در شبههای مجازی پیچید که رئیس قوه قضائیه 63 حساب شخص در
بانهـای کشـور دارد و میلیاردهـا تومـان در ایـن حسابهـا ریختـه شـده اسـت. ایـن خـبر بازتـاب بسـیار
گستردهای داشت تا بدانجا که وزیر اقتصاد مجبور شد در برنامهی شبه دو تلویزیون حاضر شود و
دربارهی این حسابها توضیح دهد. وزیر اقتصاد ازجمله گفت: “از ۲۰ سال پیش با هماهن خزانه کل
و موازین شرع با رعایت حدود قانون ایران مجموعه مبالغ مرکزی جمهوری اسلام کشور و بان
کشور قرار گرفته است. طبعاْ به این مبالغ سودهای برای قوه قضاییه بهصورت سپرده در سیستم بان
نیز تعلق گرفته که البته از اصل پولها به هیچ وجه استفاده نشده است. سود حاصله از مبالغ مذکور،
صرفاْ برای برخ هزینههای معین در قوه قضاییه صرف شده است.” در اصل این پولها ظاهراً دخل و
تصرف صورت نرفته، اما بهرهای که به این پولها تعلق مگیرد در تمل رییس قوه قضائیه است. ۲۰
میلیارد تومان در ماه، ۲۵۰ میلیارد تومان در سال، بهعبارتِدیر 1700 میلیارد تومان از زمان انتصاب
صادق لاریجان در سال 1388 تا به امروز”. اما، توضیحات وزیر اقتصاد نهتنها قانعکننده نبود که
ابهامهای تازهای را هم باخود همراه داشت تا آنجاکه دو نماینده تهران، محمود صادق و احمد مازن، از
وزیـر اقتصـاد خواسـتار توضیـح شدنـد. «ایرنـا» در تـاریخ دوم خـرداد 1396 از قـول عضـو هیئترئیسـه
مجلس وصول سئوال از محمود صادق را اعلام کرد و خود نیز توضیح داد که “بنده از وزیر اقتصاد
این سؤال را دارم که توضیح دهند مقصود ایشان از حدود قانون و موازین شرع چیست؟ کدام قانون
اجازه مدهد وجوه دولت به حسابهای شخص واریز شود؟ به ویژه اینه بخش قابل توجه از این
وجوه واریزی متعلق به اشخاص حقیق و اصحاب دعوا در محاکم حقوق و کیفری و بعضاً متعلق به
متهمان در دادسراهاست که بابت قرارهای وثیقه و تودیع احتمال در صندوق دادگستری واریز مشود.”
اما، رئیس قوه قضائیه در سخنان خود در گردهمآی بسیجیان کشور ، روز 3 خرداد 1396، این موضوع
را به دو رئیس پیشین قوه قضائیه نیز تعمیم داد و اصل آن را براساس اجازهی آیتاله خامنهای دانست
و گفت: ” حسابهای که بهدروغ بهعنوان حسابهای شخص رئیس قوه قضاییه معرف کردهاند از سال
۷۴ و نهتنها در دوره بنده بله در دوره رؤسای قبل و اسبق قوه قضاییه نیز بوده و با اجازه رهبر معظم



انقلاب اموال که بهنحوی به قوه قضاییه مربوط مشد بهنام خود قوه قضاییه و نه بهنام رئیس قوه
قضاییه در این حسابهاست. بنابراین بحث واریز هزار میلیارد تومان به حساب شخص رئیس قوه
”صددرصد کذب است

اما، گزارشهای روزنامهناران متخصص این ماجرا را پردامنهتر از آن مدانند که رئیس قوه قضائیه و
حت وزیر اقتصاد گفتهاند و روایت دیری از این فساد دارند: “ماجرای این حسابها، ۲۴ مرداد سال
۷۷ در روزنامهها با انتشار نامه محسن نوربخش، رئیس وقت بان مرکزی، افشا شد. او خبر داده بود
بازرسان این مرکز در حین بازرس کشف کردهاند مبلغ ۳.۵ میلیارد تومان از حساب دولت وزارت
دادگستری به حساب شخص عل رازین، رئیس دادگستری استان تهران، واریز شده است. نوربخش
در نامهای به محمد خاتم، رئیس دولت هفتم، نوشته بود که «ظاهراً در سال ۷۳ مقرر مشود برای
مشروع بخش قضات و کارکنان اداری وزارت دادگستری، از منافع بان برخ در امر معیشت کم
از مبالغ که به حساب آنها واریز مشود، زیر نظر رئیس قوه قضائیه استفاده شود». نوربخش اضافه
کرده بود با این مجوز، در سال ۷۴ «چهار حساب سپرده سرمایهگذاری بلندمدت هر کدام به مبلغ پنج
میلیارد ریال بهنام عل رازین در بان مل شعبه کاخ دادگستری واریز مشود». بعدتر در تاریخ ۲۲
اسفند سال ۷۵ نیز «۳۰ هزار فقره سپرده سرمایهگذاری بلندمدت به مبلغ ۱۵ میلیارد ریال بهنام عل
رازین، نزد بان مل شعبه کاخ دادگستری ایجاد مشود». بهنوشته رئیس بان مرکزی، بهجز این
حسابها، ی حساب جاری به شماره ۱۳۱۱۲ نیز به حساب رئیس دادگستری استان تهران افتتاح شده
بود تا سود سپردهها که تا پایان تیرماه آن سال، ۱.۵ میلیارد تومان برآورد شده بود، به آن حساب واریز
شود. این مورد آخر، شماره حساب بود که بعد از رسانهای شدن مشخص شد مردم مواردی از جمله
پرداخت جریمههای استفاده از ماهواره را به همین شماره واریز مکردند. نامه نوربخش به رئیسجمهور
وقت، دقیقاً برعس ادعای عل طیبنیا، وزیر اقتصاد دولت حسن روحان، است که به تازگ در
گفتوگوی در شبه دوم تلویزیون گفت «حسابهای قوه قضائیه با هماهن خزانهداری کل کشور و
.«بان مرکزی در سیستم بان کشور قرار گرفت

ــود. حقوقــدانان، ــران ب ــامه نــوربخش شــروع بحثهــای سیاســ و اقتصــادی در ای ــههرروی، انتشــار ن ب
اقتصاددانها و سیاستمداران خواستار پاسخوی مسئولان قوه قضائیه بودند. آنها مخواستند توضیح
داده شود که چرا این حسابها ایجاد شده است و سود آنها به چه استفادهای رسیده است. اما هر چه
فشارها و سؤالها بیشتر شد، نه تنها آیتاله یزدی، رئیس دستاه قضا و شخص عل رازین بله هیچ
کس دیری در این قوه هرگز راجع به حسابهای پنهان و شخص پرابهام سخن نفت و موضعگیری
نرد…. در خلاء ورود دستاههای ناظر و مسئول، و حت مجلس محافظهکار، این روزنامهها بودند که
موضوع را پییری مکردند و خواستار موضعگیری شفاف مسئولان قوه قضائیه بودند. بر خلاف اینه
۱۸ سـال بعـد، حـالا رسانههـا بـه دلیـل محـدودیتها و فشارهـا، در موضـوع حسابهـای شخصـ صـادق
… .لاریجان کمتر قدرت مانور دارند و وارد نمشوند

ــد بازگشــای ایــن حسابهــا، برداشــت و در مــرداد ســال ۷۷، سیاســتمداران و حقوقــدانان معتقــد بودن
جابهجای وجوه عموم است و تصرف غیرمجاز در آن محسوب مشود. در نتیجه اقدام خلاف قانون
و جرم است. بهعلاوه بهواسطه اینه وجوه امانت، جز با اجازه صاحب امانت که مردم باشند، قابل
تصرف و تغییر و تبدیل نیست، حسابهای قوه قضائیه اشال شرع دارد. موضوع دیری که محل



ایراد واقع شده بود، استقلال قضات بود. منتقدان مگفتند پاداش به قضات، حت برای تأمین تنناهای
معیشت، استقلال آنان را زیر سؤال مبرد و از آنها قاضیان در حد «زیردستان حرفشنو» مسازد.
بهویژه آنه چه منطق در تخصیص این پاداشها وجود دارد، وقت به تصمیم شخص ی فرد منوط
است؟ حت تعدادی از قضات در نامهای خواستار آن شده بودند که دادگستری تهران توضیح دهد سود
حسابهای مزبور را به چه اشخاص و حوزههای تخصیص داده است؟ انتقادها تنها در همین سطح هم
باق نماند و رن و بوی سیاس به خود گرفت، برخ فعالان سیاس مگفتند این شبهه وجود دارد که
هزینههای گروههای فشار از این طریق تأمین مشود. در مقابل رسانهها و چهرههای اصولرا از اقدام
کشور» صرف شده است. وقت گفتند سود آن «برای بهبود امور فرهنکردند و مقوه قضائیه دفاع م
واکنشها بالا گرفت، روزنامه کیهان و نشریه ارزشها، گفتوگوی از «ی مقام مسئول» قضای منتشر
کردند که هویت آن نامشخص بود و گفته بود که «برای انجام کارهای برزمین مانده دادگستردی و انبوه
پروندههای که در انتظار رسیدگ مباشند و نیز ناکاف بودن اعتبارات، از ریاست قوه قضائیه کسب
تلیف شد و ایشان از رهبر معظم انقلاب درخواست کردند به دادگستری تهران اجازه دهند مبالغ از
وجوه امان را در بان سرمایهگذاری کند و سود حاصل از آن را مصرف نماید و رهبر معظم انقلاب با
این پیشنهاد موافقت کردند». او واریز شدن پولها به حساب عل رازین را به دلیل تعلق نرفتن سود
بان به شخصیتهای حقوق (همچون دادگستری) عنوان کرده بود. این گفتوگو کم هم رن تهدید به
خود گرفته بود و همان مقام مسئول افراد و مطبوعات که موضوع حسابهای دادگستری را پییری
شده یا در انتظار برخورد قضای کرده بود که با آنها برخورد قضای معرف کرده بودند، از گزارههای
.هستند

مرکزی ایران اطلاعیهای صادر و اظهارات آن مقام قضای بلافاصله پس از انتشار این مصاحبه، بان
ناشناس را تذیب کرد. این بان اعلام کرد که درخواست بازگشای این حسابها از آیتاله خامنهای،
بهطور مستقیم توسط شخص عل رازین انجام شده است و با اینه طبق توافق صورت گرفته مبایست
اتبهای با بانونه محساب به نام دادگستری ایجاد شود؛ اما «در این خصوص رئیس دادگستری هیچ
مرکزی نداشته است». بان مرکزی با استناد به مواد قانون تصریح کرده بود که این وجوه باید به
.خزانه عموم واریز شود و متخلف مجرم است

وقت کار به اینجا رسید و هیچکدام از مقامهای قضای بهویژه شخص آیتاله یزدی، رئیس وقت این قوه
قدم برای پاسخوی برنداشتد، محمد خاتم، رئیسجمهور وقت، دستور تشیل کمیتهای ویژه برای
رسیدگ به ماجرا را «با حفظ آبروی افراد» صادر کرد. اما این آخرین تلاش نهادهای مسئول درباره این
حسابها بود. بعد از آن تلیف این کمیته، اعتراضها و سرنوشت حسابهای رئیس دادگستری روشن
نشد. آن ماجرا در لابهلای خبرها و اتفاقهای پشت سر هم آن روزهای ایران به تاریخ سپرده شد. حالا ۱۸
سال بعد، تعداد آن پنج حساب و ۳۰ هزار فقره سرمایهگذاری عل رازین، با سود ۱.۵ میلیارد تومان، به
۶۳ حساب بان به نام «صادق آمل لاریجان» رئیس قوه قضائیه با سود سالانه ۲۵۰ میلیارد تومان
”.رسیده است

وزیر اقتصاد دولت یازدهم همچنین در کمیسیون مجلس گفته بود: «اگر مبنای شرع آن را مخواهید
که خب رئیس قوه قضاییه، قاضالقضات کشور است، مجتهد است و مرجع قضا هم هست. ما یاد
گرفتهایم که قاض متواند در جان و مال افراد حم بدهد و دخالت کند. قطعاً تشخیص ایشان در



جنبههای شرع موضوع را از بنده بهتر است.» و اضافه کرده بود: “«هزینههای قوه قضائیه زیر نظر
معـاون اول قـوه قضـاییه و معـاون اداری مـال خـرج مشـود و گـزارش آن هـم بـرای برخـ از نهادهـای
مسئول ارسال مشده است. اما ما بهعنوان خزانه در جریان آن نیستیم، چون مجوز خاص گرفته و از
”.فرایند خزانه معاف شده است

1/1/2-
از «عدولِ» عهدِ ماض تا «خریدوفروش شهادتِ» امروز:  بازگشت به «عدولِ» پیش از مشروطیت:  
.نمونه دیری از فساد در قوه قضائیه را متوان در «خریدوفروش شهادت» دید

کند به موضوعمن» آنجاکه از مأموریت خود در زنجان صحبت م احمد کسروی در کتابِ «زندگان
تاریخ اشاره مکند که خود از زبان آشنایان و خویشان شنیده بود و نهتنها از لحاظ تاریخ که برای
ی ما را بیشامروز ما از اهمیت ویژهای برخوردار است. هرچند که تفضیل شرح کسروی شاید مقاله
ازآنچه بایسته است، دراز کند، ازآنجاکه امروز ما شاهد برگشتِ ی صفحهی دیر از تاریخ رقمخوردهی
:خود هستیم، ذکرِ آن را ضروری مدانیم. خاصه آنه سخن کسروی در اینجا شیرین حایتها را دارد

ملایان گردنکلفت در زنجان مبودند که مباید گفت: دستنخورده مبودند. بهاینمعن جنبش …“
مشروطه که در همهجا  از شوه ملایان کاسته و نیروی آنها را کم گردانیده بود در زنجان مشروطه ریشه
.ژرف پیدا نرده و چیزی از دستاه ملایان کم نردانیده بود

ده دوازده تن هری خود را مجتهد منامید و فتوی مداد و بسیاری از آنان هرکدام یدسته ملا و سید
بـهگرد سـر مداشـت کـه کـاری جـز بـودن در پیرامـون آقـا نمداشتنـد و از آن دسـتاه نـان مخوردنـد.
داستانِ «عدول» که در تبریز و دیر شهرها پیش از زمان مشروطه بههم خورده بوده اینجا به حال خود
مماند، چون خوانندگان معن «عدول» و داستان آنها را نخواهند دانست مباید روشن گردانم: باید
دانست در قرآن دستوری بوده که کس چون وام گرفت نویسندهای آن را بنویسند [اذا تداینتم بدین
.[فاکتبوه] و دو تن نیز گواه باشند[و استشهدوا شهیدین من رجالم

ایــن دســتور کــه مبــوده چهبســا کــه دربــارهی گواهــان دشــواری پیــش مآمــد. زیــرا هرکســ بــه آن تــن
درنمداده. آناه کسان که گواه شده بودند بههنام نیاز بهآسان پیدا نمشدند که بیایند و گواه دهند.
ایـن اسـت در زمـان خلفـای عباسـ چنیـن نهـاده شـده بـود کـه کسـان از راسـتگویان برگزیـده شونـد و
کارشان همان گواه باشد. بهاینمعن درپیرامون هر داوری چند تن باشند که هرکه نیاز پیدا کرد دو تن
از آنان را گواه وامدادن گرداند و سپس هم که نیاز افتاد و در نزد داور گواه دهند. این کسان را خلیفه
.برمگزیده و «عدول» نامیده مشدهاند. ما گاه داستان از آنها را در تاریخ میابیم

چنانه گفتم این «عدول» برای دو کار مبودهاند: ی آنه وام که داده مشود بهآگاه آنها باشد.
ن کمکم کساندهند. لی ار کرد و کار به دعوی کشید اینان بیایند و گواهه اگر وامگیر انری آندی
ــدا مــکرده، ــد بهاینمعنــ کســ کــه دعــوای پی ــه کــار دوم مپرداختهان ــد کــه تنهــا ب ــدا شــده بودهان پی
راستودروغ، متوانسته که دو تن از «عدول» را مزدور بیرد که آنان بیایند و بهسود او گواه دهند.
اینگونه «عدول» چندان فراوان مبودهاند که کارشان به رسوای کشیده و خودبهخود از میان رفتهاند.



در تبریز تا صد سال پیش مبودهاند و داستانهای از آنان بهیادگار مانده که من در زمان نورس از
:پیرمردان شنیده بودم و این ی را یاد مکنم

در تبریز بازرگان سوار اسب شده مخواسته به سفر برود: در خیابان ی از نیرنبازان جلو[ا]ش را
گرفته و مگوید: اکنون که به سفر مروی پس آن وام خود را  بپرداز و برو. خواستش این مبوده که
به آن بهانه پول بیرد. بازرگان یه مخورد و مگوید: من هیچ شما را نمشناسم. چه وام به شما
دارم؟ بازرگـان چـون مـرد سـادهای مبـوده ایسـتادگ مکنـد و درمیـانه هـایوهوی برمخیـزد و مـردم
گردآمده آنها را مبرند به محمه ی از مجتهدان. همانکه از در درمآیند ی از «محمهشاگردان»
که بهجای وکلای امروزی مبودند خود را به بازرگان رسانیده و مگوید: «مخواه من وکیل شما
.«گویـد: «شـرطاش آن اسـت کـه خـودت حـرف نزنـخـواهم». مگویـد: «مبـاشم و دفـاع کنـم؟» م
بدینسان مروند بهنزد مجتهد. نیرنباز یا مدع «طرح دعوی» مکند: «این حاج فلان مبلغ پول به
من وامدار است و امروز دیدم که مخواهد وام خود را نداده سفر کند. این بود جلو[ا]ش را گرفتم و به
اینجا آمدیم.» مجتهد از بازرگان مپرسد: «به دعوی مدع چه جواب مده؟» بازرگان مگوید: «من
وکیل مدارم»، و آن محمهشاگرد زبان گشاده چنین مگوید: «بل آقا، موکل من به او وامدار مبوده
ول وام خود را پرداخته است و گواهان هم هستند که حاضرند گواه دهند.» این را مگوید و بیرون
مرود که گواهان بیاورد. بازرگان سخت در شفت مشود که این چه بازی[ا]ست؟! من ک به این
وامدار مبـودم؟! کـ پرداختـهام؟! گـواه کجاسـت؟! بگمـان مشـود کـه محمهشـاگرد بـا آن نیرنبـاز
همدسـت بودهانـد و بـدینسان او را  بیـر انداختهانـد. در ایـن انـدیشه مبـوده کـه مبینـد محمهشـاگرد
بازگشت و چهار تن مردان با عمامه و ریش، لبجنبان و تسبیحگردان با خود آورد و آنان را نشانده و
گفت : «شهود حاضرند». سپس گواهان یای بهسخن پرداخته چنین گواه دادند: «ما بودیم و دیدیم
که این حاج فلان مبلغ پول از بابت دین شرع خود به این آقای فلان حاضر تأدیه کرد». این گواه را
مدهند و مجتهد حم به «رد دعوی» مدهد. بازرگان چون بیرون مآید محمهشاگرد به او مگوید:
«چهارتا پناباد به من بده: بازرگان چهار پناباد یا چهار شاه نقره به او مدهد و او به هری از گواهان
گوید: «من از شما بسیار خشنودم و هرچه بخواهید خواهم داد. ولپردازد». بازرگان مپناباد م ی
بویید که چرا بایست شما وامگرفتن را بپذیرید و بخستوید که ناچار بشوید دعوی پرداخت کنید و این
گواهان را بیاورید؟ … من که وام از او نرفته بودم» مگوید: «داستان این[ا]ست: این کسان را که در
ایـنوآن گـوشه حیـاط مبینیـد کـه بـا ریشهـای شـانه کـرده دراز و عمامههـای بـزرگ ایسـتادهاند و لـب
مجنباننـد و تسبیـح مگرداننـد «عـدول» ایـن دسـتاه شرعـ هسـتند. اینهـا هـرروز در اینجـا هسـتند و
کارشان همان[ا]ست که کس به گواه دادنشان بِبرد و پول بهاندازه بزرگ و کوچ دعوی به ایشان
بپردازد. اکنون سخن در آن[ا]ست که من اگر دعوی را نپذیرفته انار کرده بودم گواه آوردن به گردن
مدع مافتاد و او پا مشد و چهار تن ار اینها را مزدور مگرفت و مآورد. آناه ما دیر چارهای
نـداشتیم. مـن دانسـته و فهمیـده از راه انـار درنیامـدم و دعـوی پرداخـت کـردم کـه دلیـل آوردن و گـواه
.«.گذرانیدن بهگردن ما باشد و دیدید که از همان راه کار را پیش بردم

بازرگـان مپرسـد: «آخـر ایـن کسـان در اینجـا چـرا هسـتند؟… آقـای مجتهـد چـرا آنهـا را دور نمرانـد؟»
محمهشـاگرد سـری تـان داده و مگویـد: «خـدا پـدرت بیـامرزد. اینهـا پیرامونیـان آقـا هسـتند. آقـا اگـر
خواست به جای برود اینها باید در جلو و در پشت سرِ آقا راه بروند و افزار شوه و بزرگ آقا باشند.



چون پول از آقا نمگیرند ناچار باید از این راه روزی خود را درآورند. من هم ی از اینها هستم. چیزی
که هست من همیشه مکوشم که به کسان گیرافتاده و خام همچون شما کم کنم و روزی خود را از
«آن راه در مآورم

امــا مــا امــروز شاهــد بــهراه افتــادن و عــادی شــدن رســم فاســدی هســتیم کــه بهگفتــهی کســروی پیــش از
مشروطیت برچیده شده بود. سربرآوردن دوبارهی شهادت فروش! پس از سالها ی از روزنامههای
تهران گزارش در این خصوص تهیه کرد. هرچند دستوپا شسته بودن این گزارش اطلاع کامل به
خواننده خود نمدهد اما، همین قدر را نیز باید پاس بداریم و جسارت نشریه را بستاییم چه مدانیم
پابرسر دم قوه قضائیه نهادن امری است خطرناک و نشریه را متواند با تعطیل و گزارشدهنده را با
زندان روبهرو کند. نشریه «شهروند» (23 بهمن 1395) در گزارش با عنوان «فقط شهادت مدهیم، قسم
نمخوریم» به این امر مپردازد: “بازار شاهدان دروغین ظهر به بعد باز مشود، دکانشان بنبستهای
پسوپیش میدان ون است. ی، دوتا نیستند اما، برای پیدا کردنشان باید پرسوجو کرد… همهچیز
موتور و محل قرار. … برای آنها فرق گویند و رنشان را مبینشان رمزی است، فقط اسم کوچ
نمکنـد پرونـده دیـه باشـد یـا قتـل، انحصـار ورثـه باشـد یـا مهریـه، پولشـان را مگیرنـد، شهادتشـان را
مدهند و مروند. آنها سالهاست مدانند چطور بدون قسم خوردن شهادت بدهند. رضا روبهروی
مرکزِ خرید روی موتور مشرن نشسته و منتظر مشتری است. شماره مهدی را مدهد و مگوید:
«سفارش مرا بنها، بو موتور مشیه، شمارهات را داد.» مهدی رئیس گروه از شهادتفروشان
.است، چندتای از موتورسوارهای اطراف میدان ون برایش کار مکنند

مهدی مگوید: «قرارمان ی ساعت دیر جلوی بان بالای میدان، اگر دیرتر رسیدی هم من تا شب
هستم.» ی ساعت بعد، آفتاب بالای سر میدان ایستاده، از دور که مآید با مغازهدارها خوشوبش
مکنـد. او را مشناسـند. اول از همـه مپرسـد: «خـب، موضـوع پرونـده چیـه؟»… از راهوروش کـارش
مگوید: « از اول بم ما قسم نمخوریم، فقط شهادت مدهیم، هر پروندهای هم شاهد و نرخ خودش را
دارد، پروندههای ضربوشتم دمدست و سادهتر هستند. ارزانتر درمآید.»…«ما اصولش را مدونیم،
بچهها کارشون را بلدن، خیالتون راحت، رأی به نفع شما مشه.»… «نرخ هر پرونده چقدر است؟ برای
پرونـدههای معمـول 500 هـزار تومـان مگیریـم. پـول را هـم اول کـار تمـام و کمـال مگیریـم. / تخفیـف
نمدین؟ ایبابا 500 تومان که چیزی نیست. پروندههای ما تا  30، 40 تومن هم مرسه.»  مدام پاشنه
کفشـش را یـا روی زمیـن مکشـد یـا بـه دیـوار مکوبـد، بیـن حرفهـایش میانبرهـای هـم بـرای زودتـر
بستهشدن پرونده سراغ دارد، آتش به سیارش ماندازد و ادامه مدهد: «برای راحتترشدن مشه
شاهدها را محضری کرد، همینجا داخل دفترخونه، مدارک را برابر اصل مکنن، مشه این مدارک را
به قاض داد و شاید احتیاج هم به حضور شاهدها در دادگاه نباشه.» «هزینه محضریکردن شاهدها با
/ شماست؟

نه دیه. اون ٥٠٠ تومن اول را بچهها جداگانه مگیرن، هزینه برابر اصل کردن مدارک با مشتریه. برای
هر نفر ٨٥ تومن.» …«ما سالهاست تو این کاریم، بار اول دوممون که نیست. دست و دلت نلرزه.
شاهد روز مقرر میاد دادسرا و شهادت میده که من وجدان اونجا بودم و دیدم. اینهارو یه جوری میه
،؟ / بله مطمئن. تو باید تو این کارها تجربه داشته باشپیش نیاد./ مطمئن لباشه و مش که طبیع
 «.خبره باش، من ١٥ساله که کارم اینه، از ١٧سال اینجام. الان ٣٢سالمه



تلفنش زن مخورد. انار مشتری دیری در راه است. حرفایش را تمام مکند و مرود. «شمارم رو
«.که داری؟ موعد دادگاه نزدی بود زن بزن، هماهن مکنیم

شوهرم آدم خریده، به دروغ شهادت داده و حقم را خورده، یساله دنبال مهریه و نفقهام. رأی به نفع»
شــوهرم صــادر شــد، فقــط بــه خــاطر شهــادت دروغ، شاهــدی کــه خریــده بــود. از کجــا خــرج زنــدگیمرو
بیارم….» لباسش هم ماتم حم صادرشده را دارد، سرتاپا سیاه. دانههای اش صورتش را مشویند و
مریزنــد روی لبهــایش، بغضــش را فــرو مدهــد. حیــاط دادگــاه را تــرک مکنــد. مــردم هــم بخــبر از
حضورشان نیستند. ساختمان نقرهای مجتمع قضائ خانواده ون، مرکز تجمع خیل از عابران است
که از بد روزگار گذرشان به اینجا افتاده. ی شهادت دروغ کاف است تا روزگار جور دیری شود و
.درهم بپیچد. ایستاه آخر خاطرههای مشترک

گوشهاتون رو اونور تحویل بدید بعد بیایید»، گشت خواهران دادگاه است. ناه سرسری به ساک»
دستات ماندازد اینقدر که مطمئن شود تلفن همراه نداری، اجازه عبور مدهد. آسانسور خراب است.
.بعضها عجله دارند، پلهها را دوتا ی مدوند

روبهروی پلههای طبقه پنجم نشسته، ریشههای سفید موهایش از زیر روسری دیده مشود. ٣٠سال را رد
کرده و برای طلاق آمده، باردار است. آنطرفتر، سمت راست راهرو، مردی به قاب سفید دیوار خیره
.است

تابلوی روی دیوار روبهرو قانون را یادآوری مکند: «بدان تا مبتلا نشوی. ماده٦٥٠ قانون مجازات …
اسلام: هرکس در دادگاه نزد مقامات رسم شهادت دروغ بدهد به سه ماه و ی روز تا دوسال حبس و
«.پرداخت جزای نقدی محوم خواهد شد

فساد در شهرداری  – 1/2

بهجرئت متوان گفت که در وضعیت چون امروز و امروزها کس نمتواند از دامنه و میزانِ فساد در
شهـرداری در سالهـای اخیـر آگـاه شـود. میلیاردهـا پـول بهیـچ حسابوکتـاب جابهجـا شـده اسـت و از
اینوآن گرفتهاند که نه در دفتری به ثبت رسیده است و نه کس رقم دقیق آن را مداند. دربارهی همینها
همین مقدار که کاه شود آنچنان پنهانکاری و حسابسازی شده است که حتهم که صحبت م
است دربرابر کوه، در پرده ابهام پوشانده شده است. تنها و  تنها در موقعیت خاص و با عزم مل و با
تشیل کمیسیون از افراد صالح و قانونمدار متوان از بعدهای از این فساد گسترده پرده برداشت.
هرچند همواره شهرداریها بهعلت امانات فراوان و اختیارات فراقانون اعمالشده ی از حلقههای
فساد بودهاند، در دو دورهی اخیر شهرداری تهران بعدهای فساد به رقمهای نجوم رسیده است. و بهعلت
آمیخته شدن قدرت شهردارها با مرکزهای قدرتِ قدرتمند و ناپاسخو و نامسئولیتپذیر ، این فساد
بهدرجهای رسیده که در تاریخ معاصر ما نمونهای نمتوان یافت. ما در اینجا تنها به ی، دو مورد اشاره
هستند از فساد گسترده در شهرداری. در دوران احمدی نژاد اختلاس کنیم که در حقیقت نمونههایم
صورت گرفت که برابر کل بودجه عمران ی سال شهر تهران بود و دستِکم 300 میلیارد تومان
هزینههای بدونِ سند وجود داشت اما، شهردار بعدی، قالیباف، از ورود مجلس برای تحقیق و تفحص
جلوگیری کرد و بر آن مهر سوت زد و هرگز نه خود در پ برملاکردن آن بود و نه به کس اجازه داد



.که به آن بپردازد

در اینجا تنها به موضوع واگذاری نجوم املاک شهر تهران و ی از نمونههای بخششهای شهردار
:تهران، قالیباف، به نورچشمها اکتفا مکنیم

1/2/1- املاک نجوم:

روزنامه «شرق» در سوم شهریور 1395 در مطلب با عنوان «2 هزار میلیارد تخفیف و تقسیط» پرده از
ی از فسادهای شهرداری تهران برداشت. در 7 شهریور 1395 روزنامه «شهروند» نوشت: “مدتها بود
که اخباری غیرمستند و تأییدنشده مبن بر واگذاری املاک به برخ اعضا و کارمندان شورای شهر
تهران و چندین تعاون در بعض سایتهای خبری منتشر مشد ول هیچ منبع رسم آن را تأیید نمکرد
تا اینه سهشنبه گذشته و در جلسه علن شورای شهر، «غلامرضا انصاری» و «احمد حیمپور» از
ورود سازمان بازرس کل کشور به این پرونده خبر دادند و در تذکرات، از رئیس شورای شهر خواستند
که نامه بازرس کل کشور را در اختیار اعضا قرار دهد. اگرچه در آن جلسه «مهدی چمران» دریافت
چنین نامهای از سازمان بازرس را تذیب کرد، اما این تذیب به معنای ورود این سازمان نظارت به
پرونـده واگـذاری املاک توسـط شهـرداری نبـود و حـالا بعضـ اعضـای شـورای اسلامـ شهـر تهـران در
گفتوگو با «شهروند» با تأیید این موضوع، از لزوم دسترس اعضا به اسناد این پرونده مگویند و بر
پییری این تخلف تأکید مکنند” و حیم پور، عضو شورای شهر در مصاحبه خود با همین نشریه
گفت که بر اساس اخبار دریافتاش از گزارش سازمان بازرس کشور، “میزان «تخلف» شهرداری در
واگـذاری ایـن املاک بـه تعاونهـا ۱۵۰ میلیـارد تومـان و «تخلـف» در فـروش بـه افـراد دو هـزار و ۲۰۰
”.میلیارد تومان است

دو روز بعد، 9 شهریور 95، سایت «معمارینیوز» تصویر نامهی سازمان بازرس کشور را منتشر کرد 
که در آن شهرداری به «ارتشاء، اختلاس و کاهبرداری» و «تضییع اموال عموم» به مبلغ 2200 میلیارد
تومان متهم شده بود. همچنین این سایت براساس آمار و جدول که بهریز نام افراد و مساحت و محل
آنها را اعلام و مشخص کرده بود، شهرداری تهران ی (اغلب نقاط گرانقیمت تهران) خانههای دریافت
میلیون و ۱۰۰ هزار متر مربع زمین، خانه ویلای و آپارتمان(یبار دیر به این رقم ی میلیون و 100
هزار متر مربع دقت کنید!)، با تخفیفهای «ویژه» و «فراتر از ویژه» به ارزش «چند هزار» میلیارد
تومان را به «افرادی خاص» واگذار کرده است. براساس سندِ افشاگرانهی سایت «معماری نیوز»، این
خانهها به صد شخص حقوق و حدود ۱۵۰ نفر شخص حقیق واگذار شده است. درمیان نامهای
اعلامشده نام ۷۲ نفر از «مدیران ارشد شهرداری و هماران شهردار» و محسن پیرهادی، الهه راستو،
معصومه آباد، هادی ساع و ابولفضل قناعت از اعضای شورای شهر تهران و دو تن از خبرناران
صداوسـیما بهچشـم مخورنـد. محسـن سـرخو، عضـو شـورای شهـر تهـران گفـت کـه برخـ از اعضـای
شورای شهر تهران «با نام دوستان یا اعضای خانوادهشان» این املاک را خریداری کردهاند. محمود
صادق، نمایندهی معترضِ تهران در مجلس، با اشاره به واگذاری این املاک گفت که شهرداری تهران
«علاوه بر اینه خود با فسادی سازمان یافته مواجه است با تطمیع برخ سازمانها و نهادها فساد را به
«.مراکز دیر کشور نیز کشیده است



بهدنبـال ازپردهبیـرون افتـادن ایـن فسـاد بـزرگ، روزنامههـای نزدیـ بـه دولـت بـه افشـای آن پرداختنـد و
روزنامههای مخالف دولت، بدون پرداختن به اصل این تخلف افشای این موضوع را «سیاسکاری»
جناح رقیب ارزیاب کردند. و برای نخستین بار قوه قضائیه بعد از روشدن این ماجرا وارد عمل شد و به
توضیــح جزئیــات از ایــن فســاد پرداخــت. محمــد جعفــر منتظــری، دادســتان کــل ایــران در یمصــاحبه
تلویزیون زنده در شب 6 آبان 1395 در خصوص واگذاری این املاک از «تخلف قطع» در شهرداری
یــاد کــرد و ضمــن ردِ وجــود «فســاد سازمانیــافته»! در شهرداری،گفــت در مجمــوع 45 نفــر «خــارج از
ضابطه قانون» از شهرداری مل گرفتهاند. او اضافه کرد که این 45 نفر، مدیران شهرداری و خارج از
شهـرداری بودهانـد کـه بـدون آنـه عضـو تعـاون باشنـد بهطـور مسـتقیم از شهـرداری آپارتمـان گرفتهانـد.
همچنین او اعلام کرد که 150 نفر از مدیران مجموعه شهرداری تهران که برخلاف آن 45 نفر عضو
تعاون شهرداری بودهاند، با تخفیف مل گرفتهاند اما، به آنان «بیش از آنچه باید» تخفیف داده شده
است. البته دادستان کل برای کاستن تأثیر و دامنهی انتقاد به فسادهای نظامیافتهی درون نظام «با بیان
اینه عدهای در تلاشاند تا اعتماد مردم نسبت به مسؤولان نظام را سلب یا کم کنند، این موضوع را
برگرفته از تاثیرگذاری نظام اسلام ایران در جهان و منطقه دانست و گفت: نظام اسلام ایران تنها
نظام است که حرفهای جدید برای بشریت دارد و توانسته است افار عموم را جلب کند، در جهان
سوم به خصوص نسبت به مظلومان و مستضعفان اثرگذاری داشته و در منطقه قدرت خود را به نمایش
(گذاشته است.»! (آفتاب نیوز، 23 آذر 1395

اما، بهرغم همهی این مدرکها و فهرستِ بهریزشده و دقیق سازمان بازرس کل کشور، قالیباف بارها 
تأکید کرد که تخلف صورت نرفته است. و مهدی چمران رئیس شورای شهر اصولا منرِ سوءاستفادهی
چند تن از اعضای شورای شهر در جریان املاک نجوم شد اما، یاشار سلطان مدیر مسئول سایت
!معماری نیوز بهاتهام انتشار اسناد محرمانه بازداشت شد

آنچه در این ماجرا بهروشن دیده شد همدست رئیس شورای شهر، چمران، و اکثریت اعضای شورای
شهر با شهردار و کوششِ جمع آنان برای لاپوشان این فساد گسترده بود. تابدانجاکه ی از اعضای
شـورای شهـر هـم در گفتوگـو بـا «شهرونـد» مگویـد کـه «در دورههـای گذشتـه اختیـارات بـه شهـردار
دادهشده که فراقانون است. اعضای شورا ی سری طرح و لوایح را تصویب کردند که اختیارات
فراوان به شهردار مدهد و در این شورا با طرح محدود کردن اختیارات شهردار قصد داشتیم این
«.موضوع را اصلاح کنیم که ابتدا حدود ٢٢ نفر آن را امضا کردند و در نهایت به ١١ رأی رسید

قالیباف، شهردار تهران، هم بهجای توضیح همچنان بر تخلف آشار و دزدی انجام شده تأکید گذاشت و
اعلام کرد «بنده بهعنوان محمدباقر قالیباف» موضوع مسن و درما کارکنان را «با افتخار» پییری
!مکنم

گستردگ این فساد و پیامدِ وسیع برملاشدن آن در افار عموم آنچنان بود که مجلس را هم مجبور
کــرد کــه بــه آن بپــردازد و همــانطور کــه بارهــا شاهــد بــودهایم بهظــاهر بــا مــردم «همــراه» شدنــد تــا بــا
بهدرازاکشاندن بررس و رسیدن به زمان که هیچ اثری از هیجان موضوع در میان مردم خبری نیست،
بسروصدا موضوع را «دوستانه» فیصله بدهند. در شهریور 1395 تعدادی از نمایندگان مجلس اعلام
کردنـد کـه طـرح «تحقیـق و تفحـص» از شهـرداری تهـران را در سـه محـورِ «صـدور مجـوز و پروانههـای



ساخت بحسابوکتاب، انتصاب ناصحیح در شهرداری تهران و واگذاری بحسابوکتاب املاک به
اعضای شورای شهر» تدوین مکنند. کمیسیون عمران مجلس اطلاعات لازم را جمعآوری کرد و در
اختیار نمایندگان متقاض تحقیق و تفحص قرار داد. اما، بهرغم هماری چند کمیسیون دیر مجلس و
تشیل ی کمیته تخصص و تشیل چند جلسه از جمله با حضور مدیران شهرداری،  روز ۱۰ اسفند
کمیسـیون عمـران مجلـس تصـمیم گرفـت کـه تقاضـای تحقیـق و تفحـص از شهـرداری را رد کنـد! و روز
سـهشنبه، ۲۴ اسـفند ۱۳۹۵، بـا ۱۳۲ رأی موافـق، ۹۰ رأی مخـالف و ۵ رأی ممتنـع نماینـدگان، مجلـس بـا
قبول گزارش کمیسیون عمران مجلس، تقاضای تحقیق و تفحص از عملرد شهرداری تهران در واگذاری
املاک و پروژهها به اشخاص حقیق و حقوق را رد کرد! محمود صادق، نماینده مجلس از «واگذاری
امتیاز تراکم 10 میلیارد تومان به برادر ی از اعضای کمیسیون عمران» گفت و فاطمه سعیدی، دیر
نماینده تهران از «فشار سنین حامیان و اطرافیان شهردار تهران و لابهای عجیب با نمایندگان، انتخاب
زمان نامناسب در دستور کار و غیبت دهها نماینده در جلسه و عدم پایبندی برخ نمایندگان به ناه
.غیرسیاس به فساد» سخن گفت

به گزارش رونامه شرق (18 بهمن 1395) ” قاليباف گزارش ارائه شده به مجلس را در شورا باز خوان
كرد. شهردار تهران روز گذشته برای ارائه گزارش حادثه پلاسو، بنا به درخواست شورای شهر تهران در
شورا حاضر شد و گزارش مفصل را از تشریح قوانین و آییننامهها و شرایط قبل و بعد از دوره مدیریت
خود و بعد هم گزارش از روز حادثه و پس از آن ارائه داد.” و پس از آنه مخالف و موافق صحبت
کردند و جلسه به عصر هم کشیده شد، در پایان شهردار تهران گفت”امروز هم به مردم مگویم که
شرمنده شما هستم که نتوانستم جانم را بدهم؛ اگر لازم باشد جان و مال آبرو و هر چیزی را برای خدمت
به مردم مدهم و حتما عذرخواه مکنم، اما دوستان بدانند در مقابل حرف غیرکارشناس، رفتار
سیاس و باجدادن به دشمنان ضدانقلاب که آن طرف مرز نشستهاند و مخواهند این نظام را تضعیف
کنند، در اینجا من تا اخر ایستادهام، چون مخواهم برای این نظام خون بدهم؛ این وظیفه من است که
برای این مردم خون بدهم و فدای شوم.» (همان) و بهاینترتیب با ردیف کردن شرح ماجرای تصادف
فلان قطار و طرح بارتباط چندین و چند ماده و قانون و … همان اتفاق مجلس در شورای شهر تهران
!هم رخ داد و بررس موضوع املاک نجوم از دستور شورای شهر نیز خارج شد

درحقیقت، شهردار تهران براساس ی الوی بسیار رایج در حومت، با شلوغبازی و عوامفریب، که
مخواهد «برای این مردم خون بدهد و فدای شود»! با همراه رئیس و اکثریت بزرگ شورا، کاملا از
زیرِ بار مسئولیت و پاسخوی شانه خال کرد و هیچ مرجع هم (نه مجلس و نه قوه قضائیه و نه …)
برای رسیدگ به کارِ شهردار و بربادرفتن میلیاردها ثروت مردم به جیب نورچشمها وجود ندارد! در
هیچ جای دنیا و ازجمله در مملت ما و مردم تهران کس از شهردارِ شهر نخواسته است و نمخواهد
«خون بدهد» و «فدای شود»!!! بله توقع جز این از شهردار شهر نیست که کارش را بهدرست انجام
بدهد و امین مردم باشد و مال مردم را غارت نند و بهدست چپاولران ندهد. همین! اما از قرار در
میهن ما، ما مردم آدمهای حقناشناس! هستیم که بهجایِآنه فر آن دنیا و بهشت و جهنممان باشیم،
هیچ عنایت «کنیم. و به «احتیاجات» این برادران و خواهران «ایمانخودمان را مطالبه م مال و زندگ
!نداریم



:ی نمونه از کم به رفاه رفتران و کارکنان شهرداری – 1/2/2

فهرســتِ نــام دریافتکننــدگانِ آپارتمانهــا و خانههــا و زمینهــای واگــذار شــده بهروشنــ نشــان مدهــد
استفادهکنندگان این تخفیفهای فراویژه از مدیران ارشد و شهردارهای منطقهها و معاونان شهرداری
بودهاند و ادعای قالیباف که گویا این امر برای «رفاه کارکنان شهرداری» صورت گرفته است، گزافهای
بیش نیست. قالیباف در این گزافهگویها تا آنجا پیش رفت که در ی از مناظرههای تلویزیون انتخابات
ریاست جمهوری در اردیبشهت ماه امسال در پاسخ به ی از پرسشهای جهانیری گفت: «ما املاک
!«.نجوم داریم؟ ما براساس ضوابط املاک را به رفتران شهر دادیم

حال برای شناختن این «رفتران»ی که شهردار تهران، قالیباف، به آنها کم کرده است به ی نمونه
پردازیم: در تاریخ 12 شهریور 1395 خبرگزاری کار ایران (ایلنا) در گزارشر از استفادهکنندگان مدی
بـاعنوان «برنـامه خـبری صـرفاً جهـتِ زدوبنـد» از یـ دیـر از زدوبنـدهای شهـردار تهـران در جریـان
اران؛ نورچشمخبرن برخ ونه و بر چه اساسپرده برداشت. ایلنا نوشت: “چ واگذاری املاک نجوم
ی رسانه شده و بهراحت ماموریتهای مهم را در دست مگیرند و بر چه اساس نورچشمها باعرصه
هزینه و پول بیتالمال در کشورهای دیر مقیم شده و به تحصیل مشغول مشوند؟ محسن سرخو (رئیس
کمیته حمل و نقل شورای شهر تهران) در تذکر پیش از دستور نهم شهریورماه خود که خطاب مستقیم با
شهردار تهران داشت، با اشاره به اینه در ردیفهای 131 و 132 لیست اسام کارکنان شهرداری عضو
این تعاون، نام دو تن از خبرناران صداوسیما نیز به چشم مخورد، گفته بود: ک.ن و الف.م دو تن از
خبرناران صداوسیما هستند که باید از رئیس صداوسیما پرسید؛ این خبرناران در قبال دریافت خانه
چه چیزی به شهرداری دادهاند؟” و همچنین در این گزارش به موضوع دیری در زمینه ریختوپاشهای
شهردار و بذلوبخششهای هدفمندش برای تبلیغ خود و وابسته کردن افراد پرداخته شده است. در
ادامه گزارش مخوانیم که ” او [محسن سرخو] درباره این موضوع که شرکت بهرهبرداری مترو در
سال گذشته کتاب منتشرشده توسط ک.ن. را بهقیمت 480 میلیون ریال خریداری کرده، خاطرنشان کرد
که اگر تا به حال مترو این کتابها را خمیر نرده باشد هنوز در انبار مترو وجود دارد.  گویا ک.ن بعد
از مراجعت اجباری ناش از دیپورت شدن به کشور؛ کتاب نوشته و منتشر مکند که علرغم تمام
خریدهای هدفدار توسط چندین نهاد و موسسه و حت با وجود درج چاپ چندم تبلیغات بر روی جلد؛
بـه دلیـل عـدم اسـتقبال عمـوم ازسـوی مـردم در انبارهـای توزیـع بـاق مانـد. تـا اینـه همـانطور کـه در
اری در امور فرهنار صداوسیما به دلیل شهرت برای همروزهای اخیر هم مطرح شد این خبرن
شرکت بهرهبرداری مترو تهران دعوت شد و گویا در اولین قدم هماری فرهن با شرکت بهرهبرداری
مترو تهران نیز فروش 12 هزار نسخه از کتاب مذکور به قمیت نسخهای 6000 تومان را در دستور کار
به 48 میلیون تومان هزینه برای شرکت بهرهبردای مترو در پ دهد که از قرار معلوم نزدیقرار م
.داشته است

روزنامه ایران نیز در اسفندماه سال 91 در گزارش ضمن پرداختن به مسئله، با طرح این سوال که چنین
خریدی از سوی شرکت بهرهبرداری مترو آیا غیر از این است که با خرید این کتاب مدیران شرکت
بهرهبرداری صاحب ی تریبون در رسانه مل مشدند؟ منویسد: «جالب است بدانید قیمت پشت جلد
ایـن کتـاب 8 هـزار تومـان بـود و اصـولا وقتـ کتـاب در شمارگـان انبـوه از نویسـنده یـا نـاشر خریـداری
مشود با کسر 50 درصد حق توزیع در اختیار خریدار قرار مگیرد، اما پول بیتالمال ظاهراً نزد



دوستان که نران حال بیتالمال هستند! چندان مهم نیست و ک.ن تنها 25 درصد به شرکت بهرهبرداری
مترو تخفیف داد. نتهای که در این میان وجود دارد عدم وجود اطلاعات از سرنوشت این کتابهای
خریداری شده است. گفته مشود شرکت بهرهبرداری مترو نه این کتابها را در ایستاههای مترو
عرضه کرده است و نه حت بهعنوان هدیه و بهمنظور کار فرهن به مردم تقدیم کرده است. ظاهرا
اینطور که رئیس کمیته حمل و نقل شورای شهر تهران مگوید و شواهد نشان مدهد؛ کتابهای فروش
نرفته این خبرنار نورچشم صداوسیما بعد از 4 سال هنوز در انبار شرکت بهرهبرداری مترو خاک
ار نورچشماری پرشائبه این خبرننداشتهاند. البته این تنها نمونه هم فرهن خورند و هیچ بازدهم
با ی نهاد عموم مانند شرکت بهرهبرداری مترو نبوده است و آنطور که روزنامه ایران در گزارش
مذکـور مـدع شـده؛ او در چنـد بـازه زمـان مختلـف قراردادهـای بـا مبـالغ کلان بـرای سـاخت تیزرهـا و
است که برخ ونه و بر چه اساسچ برای مترو منعقد کرده است. به راست برنامههای تبلیغات
خبرناران حم نورچشم عرصهی رسانه را پیدا مکنند و به راحت ماموریتهای مهم را در دست
مگیرند؟ یا تالیفاتشان که گاه آنقدرها هم درخور توجه نبوده تا دستکم ی جلسه نقد و بررس برای
آن برگزار شود؛ در چنین تیراژی خریداری شده و چ روز را دریافت مکند؟ چرا و بر چه اساس باید
              ”برخ با هزینه و پول بیتالمال در   کشورهای دیر مقیم شده و به تحصیل مشغول شوند؟

حراج شهر بهجای ادارهی آن -2

با شروع دوران شهرداری غلامحسین کرباسچ برگ جدیدی از تاریخ شهرسازی در ایران ورق خورد.
بآنه بخواهم جنبههای مثبت کارهای کرباسچ را در تهران نف کنیم، باید گفت که سن بنای حراج
شهر تهران بهدست کرباسچ گذاشته شد.در دوران او (1368 تا 1377) با حذف معیارهای پیشین برای
صدور پروانهی ساخت، بهنام درآمدافزای برای شهرداری دست به فروش تراکم زده شد. و رفتهرفته این
سیاستِ «درآمد» به جای رسید که همهی معیارهای زیست انسان نادیده گرفته شد. وهمه چیز به دور
ی موضوع، آن هم «پول» و آن هم «بههرطریق» چرخید (کاف است که قیمت مترمربع آپارتمان در
تهران در زمان شروع دوران و پایان دوران کرباسچ را مقایسه کنیم تا راز بسیاری از موضوعها آشار
شود.) در دوران شهرداری احمدی نژاد دامنه فساد همهی مرزهای پیشین را درنوردید و دوران قالیباف
هم از همانجا شروع شد که احمدی نژاد تمام کرده بود. فروش تراکم، درحقیقت فروش هوا و حراج شهر
بود. امروز وضعیت برجسازیهای بحسابوکتاب به جای رسیده است که ط گزارش در «فرارو»
 :(به تاریخ 24 بهمن 1395) باعنوانِ «چهار پیام اضطراری از برجهای تهران» گفته شده است

نتایج چاپ اولیه ساختمانهای بلند مرتبه، 4 پیام اضطراری به مدیریت شهری پایتخت مخابره کرد.“
کل برجهای مسون و غیرمسون موجود در تهران، 978 سازه است که عمدتا در شمال و غرب شهر
قرار دارد و تقریبا همه آنها به لحاظ «ریس آتشسوزی» و «احتمال موفقیت عملیات امداد و نجات»،
فاقد حداقل ی از شرایط استاندارد هستند. بیشترین خطر، متوجه برجهای «غیرقابل نفوذ» و همچنین
برجهـای «فاقـد هـویت شهـری» اسـت کـه بـه ترتیـب 28 درصـد و 23 درصـد کـل بلنـدمرتبهها را تشیـل
.مدهد. تجهیزات «تزیین» اعلام و اطفای حریق، برجنشینها را تهدید مکند

به گزارش دنیای اقتصاد، دادهها و اطلاعات که از سوی کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر،
شهرداری و دبیرخانه شورای عال شهرسازی ومعماری کشور در اختیار «دنیای اقتصاد» قرار گرفته



چهار پیام اضطراری از بلندمرتبههای شهر تهران مخابره مکند که با محتوای آن میزان ریس و خطر
های انجام شده از وضعیت کنونتوان برآورد کرد. بررسو را مآتشسوزیهای مشابه حادثه پلاس
978 ساختمان بلندمرتبه شهر تهران(بیش از 12 طبقه) نشان مدهد: در حال حاضر شرایط این برجها در
مواجهه با خطرات همچون حریق حاوی چهار پیام از برجهای مجهولالهویه، برجهای غیرقابل نفوذ،
برجهای ممنوعه و تجهیزات تزئین امداد و نجات در این برجها است. گزارش تحقیقات انجام شده از
بررس وضعیت ساختمانهای بلندمرتبه شهر تهران حاک از آن است که هماکنون 978 ساختمان بلند با
.ارتفاع بیش از 12 طبقه در پایتخت وجود دارند

این برجها که تا تاریخ 30 دی ماه سال جاری معادل 979 برج بودند و پس از وقوع حادثه تلخ پلاسو،
ی از آنها با خاک یسان شد؛ دارای انواع کاربری مسون، اداری و تجاری هستند. حدود یچهارم
از 978 ساختمان بلندمرتبه موجود در مناطق مختلف شهر تهران، مجهولالهویه هستند؛ (به این معن که
طبق اعلام مدیریت شهری تهران فاقد ی از مدارک معتبر ساختمان شامل پروانه ساختمان، پایان
کار، مجوز کمیسیون ماده 5 و… دال بر رعایت کلیه ضوابط شهرداری تهران هستند.) گفته مشود تعداد
قابل توجه از 231 ساختمان بلندمرتبه شهر تهران که دارای چنین وضعیت هستند در مناطق ی و 2
مستقر هستند و زمان ساخت آنها به سالهای قبل از 85 بازمگردد. مدیران شهر تهران درباره این برجها
مگویند در حال حاضر بیشترین احتمال بروز سانحه حریق و آتشسوزی در ساختمانهای بلندمرتبه
متوجه این تعداد برجهای مجهولالهویه است که باید سریعتر تعیین تلیف شود. با این حال رفتار
هفتههای اخیر مدیریت شهری تهران درباره این برجها که صرفا به اعلام تعداد آنها محدود شده حایت
از آن دارد که فعلا تصمیم ضربت برای کاهش احتمال خطر آتشسوزی برای برجهای مجهولالهویه
.وجود ندارد

تعدادی از مدیران شهری مگویند: دسترس به این برجها و تعیین تلیف آنها کار سادهای نیست، این در
حـال اسـت کـه آمـار رسـم شـورای شهـر تهـران و شهـرداری دربـاره تعـداد برجهـای کـه فاقـد یـ از
مجوزهـای شهـرداری هسـتند بـه خـوب بیـانر دردسـترسبودن آدرس و نشـان ایـن برجهـا بـرای شـروع
اقدامات از ناحیه مدیریت شهری است. بررسهای انجام شده از سوی کمیسیون شهرسازی و معماری
شورای شهر، شهرداری و دبیرخانه شورای عال شهرسازی دومین پیام اضطراری از برجهای تهران را
.مربوط به برجهای غیرقابل نفوذ معرف کرده است

در حال حاضر حدود یسوم از 978 برج ساختمان مسون و غیرمسون در شهر تهران در معابر
صعبالعبور (کوچهها و خیابانهای باری) قرار دارند که طبق ضوابط طرح جامع و تفصیل شهر
تهران صدور مجوز برجسازی در این معابر ممنوع بوده است. تعداد برجهای غیرقابل نفوذ برای عوامل
امداد و نجات در مناطق شمال شهر تهران (1تا 3) بیش از تعداد همین نوع برجها در سایر مناطق
شهری پایتخت است. درگزارش تعدادی از نهادهای شهری از جمله کمیسیون شهرسازی و معماری
شورای شهر تهران که به نرانهای کارشناسان از ایمن برجهای غیرقابل نفوذ اشاره شده مشخص
مشـود: احتمـال مـوفقیت عملیـات امـداد و نجـات در زمـان آتشسـوزی در برجهـای غیرقابـل نفـوذ، در
.پایینترین سطح مورد انتظار قرار دارد

محمد سالاری رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر تهران معتقد است: شل عملیات



امداد و نجات در حادثه پلاسو از دو واقعیت مهم پرده برداشت و باید برای جلوگیری از ترار آن در
حوادث مشابه از هماکنون اقدامات در شهر صورت گیرد. بهگفته این عضو شورای شهر تهران واقعیت
اول آن است که برای اطفای حریق در ساختمانهای بلند جرثقیلهای پهن پیر نیاز است که در پلاسو
نیز مورد استفاده قرار گرفت اما ورود این جرثقیلها به محلههای برجهای غیرقابل نفوذ و از آن مهمتر
شروع به کار این جرثقیلها (برپای جهای هیدرولی در زمین) تقریبا امانپذیر نیست. از این بابت
که عرض باری معابری که 278 برج غیرقابل نفوذ در آنها قرار دارد در حدی است که ورود و فعالیت
جرثقیلهای مخصوص اطفای حریق ساختمانهای بلند را سخت مکند. سالاری واقعیت دوم درباره
وضعیت نرانکننده برجهای غیرقابل نفوذ را میزان آمادگ عوامل مدیریت بحران شهر تهران عنوان
مکند و مگوید: میزان آمادگ این عوامل هنوز در حدی نیست که به محض بروز حریق، ماموران در
.اولین اعزام به محل بتوانند با تجهیزات کامل نسبت به اطفای حریق اقدام کنند

گیرد. آمارهای رسمنشئت م (وک به نواقص فنمش) سومین پیام اضطراری از برجهای ممنوعه
مدیریت شهری شامل شهرداری، شورای شهر و دبیرخانه شورای عال شهرسازی و معماری کشور
مشخص مکند در فاصله اجرای آخرین نسخه طرح تفصیل تهران (اوایل دهه 90) تاکنون برای ساخت
267 برج ساختمان(بیش از 12 طبقه) پروانه ساخت صادر شده که این تعداد بلندمرتبه که 27 درصد از
کـل برجهـای مهـم شهـر تهـران را تشیـل مدهنـد، دقیقـا در مقطعـ احـداث شدهانـد کـه طبـق بنـد 10 از
ضوابط ساختوساز در متن طرح تفصیل شهر تهران باید هر نوع مجوز برجسازی در پنج سال اخیر بعد
.از تصویب ضوابط احداث بلندمرتبه در شورای عال شهرسازی صادر مشد

در این بند از متن ضوابط طرح تفصیل آمده است: «احداث ساختمانهای بلندمرتبه، در محدودههای
مجاز یا ویژه برای بلندمرتبهسازی در برخ از زیرپهنههای استفاده از اراض تهران و مشروط به رعایت
ــرای ــاز ب ــای مج ــوقعیت و کاربریه ــونی اســت. م ــ و تن ــتانداردهای زیســت محیط ــط و اس ضواب
بلنــدمرتبهسازی در نقشههــای یــ دو هــزارم پهنهبنــدی طــرح تفصــیل مشخــص و تــدقیق خواهنــد شــد.
برایناساس ضوابط طراح و ساختوساز ساختمانهای بلندمرتبه با رعایت ضوابط حداکثر تراکم و
ارتفاع مجاز معین شده در جداول چهارگانه ضوابط استفاده از اراض و ساخت وساز در پهنههای
اصل این سند و برای کاربریهای گوناگون، مطابق مفاد مصوبات شورایعال شهرسازی و معماری
«.ایران و کمیسیون ماده 5 شهر تهران مجاز است که متعاقبا تهیه، تصویب و ابلاغ خواهد شد

بهاینترتیب ازآنجاکه در 5 سال اخیر هیچ ضابطه مشخص و واحدی برای نحوه احداث بلندمرتبهها در
شـورای عـال شهرسـازی بـه تصـویب نرسـیده، متـوان گفـت 267 بـرج ساختمـان کـه در همیـن فاصـله
احداث شدهاند از بابت عدم رعایت ضوابط ایمن، شهرسازی، معماری، فن و مهندس و… مشوک به
ی یا چند نقص خطرساز هستند. این برجها در سالهای احداث شدهاند که عملا برجسازی تا زمان
ابلاغ مصوبه شورای عال شهرسازی ممنوع بوده است. آخرین پیام اضطراری بر خلاف سه پیام نخست
متواند برای تمام 978 برج ساختمان مصداق داشته باشد. در واقع اگرچه تعدادی از همین برجها در
ظاهر به سیستمهای اعلام و اطفای حریق مجهز هستند و تجهیزات ظاهری ایمن در بخشهای مختلف
بــرج نصــب شدهانــد، امــا ازآنجــاکه بخــش زیــادی از ایــن سیســتمها بهصــورت دورهای مــورد چــاپ
شرکتهــای نصــبکننده ایــن تجهیــزات قــرار نرفتهانــد در حــال حــاضر از نظــر آمادهبهکــاربودن (اعلام
.اخطار آتشسوزی و اطفای خودکار حریق) شارژ نیستند و قابلیت کار را در زمان بروز حادثه ندارند



درباره سیستمهای تزیین موجود در برخ برجهای شهر تهران به ی نته قابل تامل دیر نیز اشاره شده
اســت کــه آن «پــدهای هلکــوپتر» نصــب شــده در تعــدادی از بلنــدمرتبههای موجــود در شهــر از جملــه
غربترین نقطه پایتخت که به شهر برجها معروف است، اشاره شده است. برخ کارشناسان مگویند
تعــدادی از برجهــای مجهــز بــه پــدهای هلکــوپتر بهدلیــل عــدم رعــایت کامــل ضوابــط فنــ قــابلیت فــرود
هلکوپترهـای امـداد و نجـات را ندارنـد. اطلاعـات تمیلـ بررسـهای کمیسـیون شهرسـازی و معمـاری
شورای شهر تهران نشان مدهد از 978 برج تهران، 407 برج در ردیف برجهای بلندمرتبه طبقهبندی
مشوند که از 16 تا 26 طبقه ارتفاع دارند. همچنین 563 برج کمتر از 15 طبقه (بین 12 تا 15 طبقه)
هستند و نهایتا 8 برج هم در ردیف برجهای بسیار بلند (بیش از 30 طبقه) قرار دارند. مناطق ی، دو،
سه، شش و 22 پنج منطقه دارای بیشترین بلندمرتبه هستند. مجموعه کمیسیون شهرسازی شورای شهر،
شهرداری و دبیرخانه شورای عال شهرسازی چهار پیام عنوان شده را برای آنه شهرداری بتواند نسبت
”.به کاهش احتمال بروز سانحه و آتشسوزی واکنش نشان دهد، تدوین کردهاند

:از این گزارش مستند دستِکم پنج نتیجه بهدست مآید

الف – کل برجهای مسون و غیرمسون موجود در تهران، 978 سازه است که عمدتا در شمال و
غرب شهر قرار دارند و تقریبا همهی آنها به لحاظ «ریس آتشسوزی» و «احتمال موفقیت عملیات
.امداد و نجات»، فاقد حداقل ی از شرایط استاندارد هستند

ب – حدود یچهارم از 978 ساختمان بلندمرتبه موجود در مناطق مختلف شهر تهران، مجهولالهویه
هستند. بهاینمعن که طبق اعلام مدیریت شهری تهران فاقد ی از مدارک معتبر ساختمان شامل پروانه
ساختمان، پایان کار، مجوز کمیسیون ماده 5 و… دال بر رعایت کلیه ضوابط شهرداری تهران هستند. و
هستند در مناطق ی از 231 ساختمان بلندمرتبه شهر تهران که دارای چنین وضعیت تعداد قابل توجه
.و 2 مستقر هستند و زمان ساخت آنها به سالهای قبل از 85 بازمگردد

پ –  در حال حاضر حدود یسوم از 978 برج ساختمان مسون و غیرمسون در شهر تهران در
قرار دارند که طبق ضوابط طرح جامع و تفصیل (کوچهها و خیابانهای باری) معابر صعبالعبور
شهر تهران صدور مجوز برجسازی در این معبرها ممنوع بوده است. تعداد برجهای غیرقابل نفوذ برای
عوامل امداد و نجات در مناطق شمال شهر تهران (1تا 3) بیش از تعداد همین نوع برجها در سایر
.مناطق شهری پایتخت است

ت – تعـداد قابـل تـوجه از 231 ساختمـان بلنـدمرتبه شهـر تهـران کـه دارای چنیـن وضعیتـ هسـتند در
.مناطق ی و 2 مستقر هستند و زمان ساخت آنها به سالهای قبل از 85 بازمگردد

ث – تعدادی از مدیران شهری مگویند: دسترس به این برجها و تعیین تلیف آنها کار سادهای نیست،
این در حال است که آمار رسم شورای شهر تهران و شهرداری درباره تعداد برجهای که فاقد ی از
مجوزهـای شهـرداری هسـتند بـه خـوب بیـانر دردسـترسبودن آدرس و نشـان ایـن برجهـا بـرای شـروع
.اقدامات از ناحیه مدیریت شهری است

ج – بهاینترتیب ازآنجاکه در 5 سال اخیر هیچ ضابطه مشخص و واحدی برای نحوه احداث بلندمرتبهها



در شورای عال شهرسازی به تصویب نرسیده، متوان گفت 267 برج ساختمان که در همین فاصله
احداث شدهاند از بابت رعایت نردن ضوابط ایمن، شهرسازی، معماری، فن و مهندس و… مشوک
به ی یا چند نقص خطرساز هستند. این برجها در سالهای احداث شدهاند که عملا برجسازی تا زمان
.ابلاغ مصوبه شورای عال شهرسازی ممنوع بوده است

این گزارش تاندهنده تنها در زمینهی ایمن این برجها و قابل دسترسبودن آنها بههنام آتشسوزی و…
تهیه شده است، و به موضوعهای مهم چون زیرساختهای زیستِ انسان و تخریب محیط زیست و …
.پرداخته نشده است

زدوبند شهرداری با بان انصار – 2/1

شهرداری تهران در پ حراج تهران بهیچ ضابطهای و بدون طکردن حت صوریِ خریدوفروش و به
مزایده گذاشتن املاک خود، دست به بخشش تهران به بان انصار وابسته به سپاه پاسداران زد که ما در
:اینجا سه نمونهی آن را مآوریم

الف – زمین بهمساحت 11 هزار مترمربع درکنار کاخ نیاوران در اختیار شهرداری بود که در طرح
تفضیل شهری کاربری پارکین عموم را داشت. شهرداری این زمین را به بان انصار فروخت تا
14 طبقه با کاربری تجاری و اداری بهنام «اطلسمال نیاوران» بسازند. فروش غیرقانون آنان ساختمان
این زمین نهتنها مردم را از داشتن ی پارکین عموم (در محل بسیار پررفتوآمد) محروم کرد بله
شود و افزون برآن این ساختمان بر دو کاخم باعث تشدید گرههای کور در گلوگاه دو خیابان پرترافی
نیـاوران و کـاخ صـاحبقرانیه و پـارک نیـاوران مشـرف خواهـد شـد و بـه ایـن میراثهـای فرهنـ آسـیب
مرساند. جالب اینه شهرداری به هیچرو در این منطقه اجازه ساختمان بلندمرتبه، بهدلیل ملاحظات
.امنیت، نمدهد

بهمساحت 75000 مترمربع وجود داشت که دارای کاربری پارکین زمین ب – در کنار متروی حقان
عموم و مورد استفاده مردم بود. این زمین را هم شهرداری تهران به بان انصار فروخت تا در آن
.برج بسیار بزرگ و هتل بهنام «اطلسپلازایِ حقان» را بسازند

پ – تپههای عباسآباد تهران و بان انصار. تپههای عباس درحقیقت تنها بخش باقماندهی فضای سبز
تهران است و نقش شش را برای تهران بازی مکند. اما، شهردار تهران در این خریدوفروش شهربربادده
که سودای ریاست جمهوری و اجرای طرحهای دهانپرکن برای زمینهسازیِ آن بخشِ جداناپذیر این
طرحها بوده است، همواره از آن دفاع کرد و بهرغم مخالفتهای فراوان متخصصان و افشاگریهای
سایتهای مخالف این برنامه، بدون کوچترین توجه به موضوع شهر تهران و زیست مردم آن، با
پشتیبـان جنـاح قدرتمنـد سـوداگر و زور سـپاه پاسـداران هرچـه خواسـت انجـام داد. امـروز اسـت کـه
آرامآرام نتیجه این کار و زیانهای آن دیده مشود. بنابر گزارشِ «سازه نیوز» (16 اردیبهشت 1396) در
شهرسازی و معماری ایران در سال 96 که دستور نخست آن به پروژه اراض دومین جلسه شورایعال
عباسآباد  اختصاص داشت « وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر آنه اجرای اتوبان صدر و تهاتر آن با
اراض عباس آباد بین شهرداری و بان انصارصرفاً بلندپروازیهای شهردار تهران است، گفت: پروژه
اتوبان صدر، بیش از ی میلیارد دلار هزینه برداشت که هم خود پروژه اتلاف منابع بیتالمال بود و هم



به خاطر تامیناش، زمین با ارزش عباسآباد؛ زمین که قلب شهر تهران بود با بان تهاتر شد. وزیر راه
و شهرسازی با طرح این پرسش که چرا، چطور و چونه پای بانانصار به پروژه اراض عباسآباد
تهران باز شد خطاب به مهدی چمران رئیس شورای اسلام شهر تهران …گفت: اینه آقای چمران
علاقمندند که پروژه اراض عباسآباد به نفع حقوق عموم باشد برای ما جالب توجه است. اما فر
مکنم آقای چمران خیل دیر به این فر افتادند زیرا ۱۲ سال است که ایشان رئیس شورای اسلام شهر
تهران هستند و این شهر در این ۱۲ سال، بسامان شدهاست. آخوندی تاکید کرد: تهران را شهردار آن به
هرچه سوداگر است فروخته و تمام این شهر پر از برج شده و علاوه بر آنه هویت و معماری آن نابود
.شده، بخش عمدهای از شهر نیز از بین رفته و جزو بافتهای فرسوده و ناکارآمد شده است

رئیس شورایعال شهرسازی و معماری ایران، تصریح کرد: آقای چمران! خیل دیر آمدید. و هم اکنون
بسیار دیر است. شورای شهر و شما به عنوان رئیس شورای شهر، متوانستید جریان این کار را متوقف
کنید اما دسترویدست گذاشتید و امروز شهرهای ما به این وضعیت دچار شدهاند. هم اکنون ببینید چه
بر سر شهر آمده است؛ در شهر نه مشود راه رفت، نه مشود زندگ کرد و نه مشود نفس کشید. …
آقای چمران! آن زمان که این زمین طلا (اراض عباسآباد) را بابت پروژههای بحاصل تهاتر مکردند،
چرا اقدام نردید؟ حداقل جلوی پروژه اتوبان صدر را مگرفتید که به عنوان پروژه خودرو محور
تمام حقوق شهروندی را از بین برده است. آخوندی ادامه داد: پروژه اتوبان صدر، بیش از ی میلیارد
دلار هزینه برداشت که هم خود پروژه اتلاف منابع بیتالمال بود و هم به خاطر تامیناش، زمین با ارزش
عباسآباد؛ زمین که قلب شهر تهران بود تهاتر شد. وزیر راه و شهرسازی گفت: آقای چمران! برای ورود
به این مباحث باید پیش از اینها ورود مکرد. … سیاستگذار ارشد حوزه شهرسازی کشور، ادامه داد:
از اینه اینقدر دیر از رئیس شورای شهر تهران مشنوم که اجرای پروژههای شهری باید با هدف انتفاع
منافع عموم باشد بسیار متاسفم. اینه شهرداری بیاید برای یسری از طرحهای بحاصل که نه در
طرح جامع و نه در طرح تفصیل جایاه دارد بله فقط بلندپروازیهای شخص شهردار تهران است،
تمام ثروت کشور و شهر را بفروشد باندازه متاسفم. وزیر راه و شهرسازی افزود: متاسفانه باید بویم
که این قبیل اقدامات نه فقط در پروژه عباسآباد که در شهر آفتاب هم در حال انجام است. … آخوندی
ادامه داد: بخش از شهر آفتاب به بانشهر فروخته شده است و پروژه شهر آفتاب نیز پروژهای شبیه
پروژه اراض عباس آباد است. متأسفانه من هیچاه ندیدم که شورای شهر در این زمینهها اقدام کند و
بودجه شهرداری را رد کند. … گفتن است در این نشست مهدی چمران رئیس شورایاسلام شهر
تهران در دومین نشست شورایعال شهرسازی و معماری ایران در سال ۹۶ در ساختمان دادمان وزارت
راه و شهرسازی حضور یافت و بهرغم جلسات پیشین شورا، خواستار توجه به انتفاع عموم شهروندان
از پروژههای شهری و به ویژه پروژه اراض عباسآباد شد. این در حال است که اراض عباسآباد در
«.زمان تصدی وی توسط شهرداری تهران برای اتمام پروژه پل صدر تهاتر شد

و همهی این اقدامهای بحسابوکتاب حت بدون تشریفات ظاهری مزایده و … انجام شده و تهران و
مردم تهران در حقیقت باج بودهاند که شهردار تهران و هماراناش به باندهای قدرت دادهاند تا هم
!جایگاههای خود را حفظ کنند و هم اینه به او در رسیدن سودای ریاستجمهوری یاری برسانند
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که در زمان انقلاب مشروطیت در چهارده ماده متمم قانون اساس و ولایت موضوع انجمنهای ایالت
ایران آورده شد، ی از خواستهای آزادیخواهان ایران برای مشارکت در تصمیمگیریها و مبارزه با
تمرکز قدرت بود (که پیشینهی آن به پیش از انقلاب مشروطیت برمگردد) که نه در زمان حومت
قاجار بهاجرا درآمد و نه در زمان رضاشاه عمل شد. در دورهی نخستوزیری دکتر مصدق در آبان
1331 لایحه قانون اداره امور شهرها و روستاها بهوسیلهی انجمنهای محل به تصویب مجلس رسید که
در آن حق انتخاب و عزل شهرداریها به انجمنهای شهری داده شد. و در لایحهی ازدیاد سهم کشاورزان
و سازمـان عمـران کشـاورزی مصـوب 1331 نیـز تشیـل شوراهـا در دهـات و  دهسـتانها و بخشهـا و
شهرستانها پیشبین شد که بهدلیل کودتای 28 مرداد32 این امر عمل نشد. در دولت اسداله علم (14
مهر 1341) در دوران فترت مجلس دولت مصوبهای تصویب کرد که انتخاب انجمنها در شهرها و
بخشها و شهرستانها و استانها را، درحدِ نظارت و اظهار نظر، تصویب کرد که در آن به زنان حق
رأی داده شده بود. این موضوع «حق رأی زنان» با مخالفت شدید علمای دین روبهرو شد و سرانجام
.دولت آن مصوبه را باطل اعلام کرد

سازوکار قانون یل شوراهای شهر و روستا که در دوران نخست ریاست جمهوری محمد خاتمبا تش
آن تدوین و اجرای شد، برای نخستین بار این خواستِ دیرینه شل عمل به خود گرفت. بهرغم همهی
کمبودها و نارسها و اشالهای که بهدرست متوان به قانون آن و بندهای آن وارد دانست، این کار
.ی از مهمترین دستآوردهای دولت خاتم است

نخستین شورای شهر تهران که همزمان بود با اوج دوران اصلاحات، با پیروزی شنندهی اصلاحطلبان
حومت شل گرفت. هرچند که متوان بتجربهگ اعضای شورای شهر و … را تاحدودی پذیرفت اما،
بسیار فراتر از این بتجربهگ، باعتنای بسیاری از اعضای مؤثرِ شورا به وظیفهی اصل شورای شهر
و تبدیل کردن آن به «حیاطخلوت» خود، این شورا را ناکارآمد کرد. اصولا کسان که بهکمِ «رانتِ»
اقبال عموم مردم به جریانِ اصلاحطلب به شورا راه یافته بودند اما در قدوقوارهی این «اقبال» نبودند
ــاریخ خــود و درک ایــن مطلــب ســاده کــه نخســتین دورهی شــورا خاصــیت بهجــای درک وظیفــهی ت
«مؤسسان» دارد و باید پایههای چنین نهادِ نوپای را بریزند و استحام ببخشند و آن را به نمونهای از
نهادهای مدن مت به مردم تبدیل کنند، در عمل عملرد اعضای شورای شهر و رقابتهای جناح و
شخص و تبدیل کردن شورا برای رسیدن به مقصودهای دیر عملا شورای شهر را ناتوان از وظایف
خود کرد و در آخر کار هم به دست وزیر کشور اصلاحات منحل شد! دومین شورای شهر با تعداد بسیار
پـایین رأی دهنـده تشیـل شـد و اکثریـت آن بهدسـت جریـان «اصـولرا» افتـاد. در همیـن دوره بـود کـه
شورای شهر محمود احمدینژاد را بهعنوان شهردار انتخاب کرد. و بعد از دوران فاجعهبار شهرداری
احمدینژاد (که با همدست شورای شهر در زدوبندها و تخلفهای فراوان همراه بود) محمدباقر قالیباف
بهعنوان شهردار انتخاب شد که تا این دوره دوازده  سال طول کشید. تا انتخابات اخیر،  در این دورهی
دوازده ساله شورای شهر در چنبرهی این جریان بود و عملا  بهجای نمایندگ منافع مردم تهران و حفظ
منافع شهر تهران تبدیل شد به ی از اهرمهای قدرت جناح تمامیتخواهان و بندوبست با شهردار و
کارهای خلاف آن. درحقیقت شورای شهر تهران نشان داد که از جنس هر چیزی متواند باشد جز



شورای ادارهی ی شهر (آنهم کلانشهری چون تهران). شورای که نخستین و اصلترین اشالاش این
رفت و اصولال نرد شهردار و شهرداری  شاست که اساساً برای ادارهی شهر تهران و نظارت بر عمل
اعضای آن تربیت برای اداره شهر ندارند. از قرار در این مملت هر نهادی را که تشیل مدهند برای
انجام آن کار نیست، بله برای جلوگیری از انجام آن کار است. چند ورزشار و هنرمند (که حرفهشان
بـه جـای خـود  محتـرم) در شـورای شهـر چـه مکننـد؟ یـا خـود یـا نامشـان بـرای فریـب مـردم اسـت تـا
دستاندرکاران واقع آسانتر و بسروصداتر دستشان در چپاول باز باشد. و عدهای از از اعضای
ایـن شـورا نیـز، براسـاس خبرهـای تـاکنون بـه بیـرون درزیـافته، شریـ زدوبنـدها و رانتهـای شهـردار و
شهـرداری هسـتند. هنـوز زمـان زیـادی از روشـدن خـبر بخشـش نزدیـ بـه یـ و نیـم میلیـون متـر مربـع
آپارتمان و زمین شهردار تهران به یاراناش نذشته است. وقت که خبر در شهر پیچید، شورای شهر
حرفهای زد اما، کل ماجرا فراموش شد! بهجای رسیدگ به این فساد آشار، روزنامهنار سایتِ
افشاکنندهی این موضوع دستیر شد! آنهم با همدست برخ از اعضای شورای شهر با قوه قضائیه!
نمتوانستند از شهردار حساب و کتاب بخواهند چون پایِ خود و دوستانشان درگیر قضیه بود! در این
فاجعهی ساختمان پلاسو هم حرفهای زدند، در حدِ حرفهای که همیشه مزنند. حرفهای که در
نهایت نتیجهای جز این ندارد که شنونده و خوانندهی آن حرفها «بفهمد» که این کار به آنها مربوط
نبوده است.  اگر بپرسند که چرا تا به امروز به این موضوع باعتنا بودهاند، چرا پییرِ بودجهای نبودهاند
که مگویند برای سازمان آتش نشان در نظر گرفتهاند، چرا …؟ مگویند «البته اشالات بوده است
اما، …» به آنها ربط نداشته است! در قاموس اینان شورای شهر یعن شورای به نام شورایِ شهر،
عنوان معتبر که تنها نام با اعتبار دارد که متوان با این نام هزارها کار کرد جز ی. کاری که باید
.بهعنوان شورای شهر بنند

بهگزارش «شهروند» (13 شهریور 1395) در برنامهی تلویزیونای بهنام «ثریا» در شبه ی سیمای
جمهوری اسلام که قرار بوده است سه نماینده مجلس و ی عضو معترض شورای شهر در بارهی
املاک نجوم واگذارشده شرکت کنند، با اعمال نفوذ شهرداری تهران برنامه لغو شد! در همین گزارش
گفتـه مشـود: “انتشـار بـپرده اسـام [توسـط سـایت معمـاری نیـوز] منجـر بـه آن شـد کـه واکنشهـا و
سمتوسوی حملهها به این سایت خبری بسیار تند و زیاد شود. همین واکنشها نیز در نهایت منجر به
شایت – قالیباف شهردار تهران و مهدی چمران رئیس شورای شهر – و فیلتر این وبسایت شد. نته
قابل توجه این بود که کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه که در ایمیل به مجموعه شاتل دستور
فوری فیلتر سایت معمارینیوز را داده است درباره مرجع این دستور و دلیل این اقدام توضیح حت به
مـال ایـن سـایت ارائـه نـرده و کـاملا یطرفـه اقـدام بـه فیلترکـردن سـایت کـرده اسـت. امـا در روز
چهارشنبه هفته گذشته (٩ شهریور) نامهای منتسب به ٢٨ عضو شورا منتشر شد که خواستار برخورد با
این وبسایت خبری شده بودند. در این نامه آمده بود: «ی سایت خبری مطلب را خارج از رسالت
اخلاق در ارتباط با اعضای خدمتزار شورای شهر منتشر کرده که هدف جز مخدوشکردن حیثیت
اند، ندارد و ما به سلامت آنها اعتماد داریم» و در ادامه نیز ایناعضای که از مردم رأی اعتماد گرفته
.اعضا خواستار برخورد با این سایت و رسیدگ در مراجع قضائ شده بودند

اما نته مهم دربارهی این نامه که خبر آن با عنوان «درخواست ٢٨ عضور شورا برای شایت از
معمارینیوز» رسانهای شد، حضور نام و امضای تعداد زیادی از اعضای اصلاحطلب شورا در پای آن



بود. احمد مسجدجامع، اسماعیل دوست، روحاله شجاعپوریان، محمد حقان، محمدمهدی تندگویان،
عل صابری، فاطمه دانشور، محمد سالاری، محسن سرخو و احمد دنیامال تعدادی از اصلاحطلبان
امضاکننده این نامه بودند. از بین این اعضای اصلاحطلب، تنها اسام احمد حیمپور، عبدالحسین
خورد. انتشار این نامه که خواستار برخورد با یمختاباد و غلامرضا انصاری پای این نامه به چشم نم
سایت خبری شده بود که تنها اقدام به خبررسان براساس سند و نامه رسم سازمان بازرس کل کشور
کرده بود، موج از واکنشهای منف بین افار عموم و کاربران شبههای اجتماع را در پ داشت.
بخش عمده انتقادات نیز به این شرح بود که چرا اعضای شورای شهر که خود را اصلاحطلب مدانند،
.خواستار برخورد با رسانهای شدهاند که صرفا اطلاعرسان کرده است

این واکنشها کم بعد این امضاکنندگان را مجبور به پاسخگوی و ارائه توضیحات دراینباره کرد. به
عنوان مثال محسن سرخو در گفتوگو با ایلنا درباره خبر منتشرشده مبن بر شایت ٢٨ نفر از اعضای
شورای شهر تهران در نامهای از سایت معمارینیوز گفت: «این نامه یشنبه گذشته امضا شد و در آن
زمــان هنــوز کســ در جریــان موضــوع گــزارش بازرســ کــل کشــور و مــاهیت بحــث قــرار نــداشت و
صحبتهای مطرحشده کل بود». وی با بیان اینه این نامه از سوی خانم آباد تهیه شده بود و دلیل آن
نیز آوردن نام ایشان در برخ سایتها بود، ادامه داد: «امضای این نوع نامهها نوع اعلام همدردی
است و قرار بود در انتهای جلسه از سوی رئیس شورای شهر تهران قرائت شود. تنها دلیل امضای این
نامه آن بود که بویند اعلام اسام در سایتها کار جالب نیست و قصد ما تعطیل ی سایت یا کانال
ر عضو اصلاحطلب شورای شهر هم توضیحاتدی ،نبوده است.» … علاوهبراین احمد مسجدجامع
درباره امضای همین نامه ارائه داد. براساس خبری که دفتر او منتشر کرد، عضو اصلاحطلب شورای
اسلام شهر تهران، با انتقاد از بتوجه هیئترئیسه شورای شهر به حیثیت اعضای شورای شهر و
سوت درباره دروغها و تخریبهای انجامشده علیه اعضای اصلاحطلب از حساسیت شبههای مجازی
نسبت به مسائل اجتماع و شورا تشر کرد. … محمدمهدی تندگویان دیر عضو شورای شهر و از
امضاکنندگان این نامه، نیز روز پنجشنبه با انتشار متن خطاب به رئیس فراکسیون اصلاحطلبان شورا
نسبت به شیوه انتشار خبر این نامه پیرامون ماجرای تخفیفهای فلهای در واگذاری املاک شهرداری
واکنـش نشـان داد. در بخشـ از ایـن نـامه آمـده اسـت: «لازم اسـت کـه عذرخـواه شخصـ خـود را از
رسانههای آگاهبخش بابت این محدودیت بدلیل ابراز دارم و همینطور لازم است این آگاه به عموم
مردم داده شود نامهای منتشر شد که اعضای شورای شهر خواهان برخورد قانون با سایت معمارینیوز
بودهانـد و اعضـای اصلاحطلـب شـورا و بنـده نیـز آن را امضـا کـرده بـودیم امـا در واقـع ایـن نـامه مـورد
سوءاستفاده و باخلاق طیف اصولرا واقع شد چراکه هدف اصل امضاکنندگان اصلاحطلب این
نامه، دفاع از حیثیت شورا بود و نه اینه خواستار فیلتر و ایجاد محدودیت برای این سایت باشند. در
واقع این ی سوءاستفاده غیراخلاق اصولرایان بود که دفاع از حیثیت شورا را خرج دفاع از حیثیت و
”«.طیف سیاس خود کردند

:همین چند خط گزارش عملرد واقع این شورا را به نمایش مگذارد

ی – ی سایت اسام کسان که از بخشش نجوم شهردار تهران بهره بردهاند منتشر مکند. اعضای 
شورای شهر که ازقرار نمایندهی منافع شهر و شهروندان شهر هستند، بهجای انجام وظیفه و پییری این
!فساد بزرگ بیانیه مدهند و خواستار شایت از این سایت مشوند



دو – پس ازآنه این امر به رسانهها کشیده مشود و با برخورد تند جامعه روبهرو مشود، عدهای
اساساً بهروی خود نمآورند و رسماً نشان مدهند که «شری» هستند و آن دیران هم که زیر فشار
دوستان خود هستند بهجای پوزشخواه به هر توجیه دست مزنند تا یبار دیر ماهیت این نوع
شوراها آشار شود: ی مگوید که چون نام خانم آباد (از اعضای شورای شهر و استفاده کننده از این
در لیست بود (و خود همین خانم نامه را تنظیم کرده بود) « امضای این نوع نامهها نوع (املاک نجوم
اعلام همـدردی اسـت»!  درحقیقـت مـردم تنهـا تـا زمـان بـرای ایـن آقایـان مطـرح هسـتند کـه آنـان را در
چپاولگرِ» رفیق» ه به قدرت دست یافتند، «همدری» با یهای قدرت بنشانند و بس! پس از آنکرس
گرمابه و گلستان بسیار مهمتر از «همدردی» با مردم و منافع آنان است.  و « تنها دلیل امضای این نامه
هم بهجای پاسخ به چرای نیست.»! مسجدجامع در سایتها کار جالب ویند اعلام اسامآن بود که ب
درخواستِ جمعشان (اصولرا و اصلاحطلب باهم) در شایت از سایتِ معماری نیوز « از حساسیت
شبههای مجازی نسبت به مسائل اجتماع و شورا تشر کرد»! و آنچنان خود را باطلاع از امضای
خود نشان داد که «از بتوجه هیئترئیسه شورای شهر به حیثیت اعضای شورای شهر و سوت
درباره دروغها و تخریبهای انجامشده علیه اعضای اصلاحطلب» انتقاد کرد!  و محمدمهدی تندگویان،
تنها کس که واژهی عذرخواه را بهکار برد، گفت « این آگاه به عموم مردم داده شود نامهای منتشر
شد که اعضای شورای شهر خواهان برخورد قانون با سایت معمارینیوز بودهاند و اعضای اصلاحطلب
شـورا و بنـده نیـز آن را امضـا کـرده بـودیم امـا در واقـع ایـن نـامه مـورد سوءاسـتفاده و باخلاقـ طیـف
اصولرا واقع شد چراکه هدف اصل امضاکنندگان اصلاحطلب این نامه، دفاع از حیثیت شورا بود و نه
اینه خواستار فیلتر و ایجاد محدودیت برای این سایت باشند.»! بهتر از این نمتوان شعور مردم را به
سخره گرفت. آقایان بهصورت مشترک و دستهجمع خواستار شایت از سایت مشوند که ی از
دزدیهـای شهـرداری را برملاکـرده اسـت، آنگـاه کـه بـا آگاهرسـان و واکنـش مـردم روبـهرو مشونـد،
بهجای برخورد به خود به رقیبِ شری خود ناسزا مگویند و تصور مکنند که به اینصورت متوانند
!مردم را بفریبند

:و در چون سازوکار این شورا، به نظر ما نقل یگزارش کفایت مکند

ــان روز،   ــران، در هم ــر ته ــورای شه ــبری ش ــت خ ــفند 1395) در نشس ــان» (21 اس ــزارشِ «گفتم بهگ
محمدمهدی تندگویان عضو شورای شهر گفته است:  «شورای شهر تهران، شورای آقای چمران است و
هرجور که بخواهد آن را اداره مکند. … این را قبلأ هم من چند بار اعلام کردم اینجا بیشتر شورای آقای
چمران است تا شورای شهر و آقای چمران هر مدل که تشخیص مدهد جلسات را اداره مکنند؛ این
را دیر خبرناران از نزدی دیده اند. … ایشان در ی موضوع دلشان مخواهد 20 نفر از اعضاء
صحبت مکنند و ی موضوع دلشان نم خواهد و اجازه صحبت به ی نفر هم نمدهند؛ ی روز
10 تذکر مطرح مشود و ی روز اصلأ تذکری مطرح نمشود؛ ی روز نطق را اول انجام مدهند و
ی روز نطق را وسط کار انجام مدهند. … از روز اول راهاندازی مرکز مطالعات شهری را مطرح
کردم و گفتم که شورا به ی مرکز مطالعات تخصص شهری نیاز دارد، مصوب هم شده اما چون
ایشـان شخصـأ دلشـان نمـ خواهـد اجـرا شـود مـانع ایـن مصـوبه مشـود. آقـای چمـران یـنفر را از
شورایعال استانها را به عنوان مدیر مرکز مطالعات  معرف کرده که گویا از قبل با ایشان هماری
داشتـه اسـت. یعنـ ایـن یـنفر آدم شـده «مرکـز مطالعـات شـورای شهـر تهـران» و همهچیـز رو ایشـان



سلیقهای اداره مکند و متأسفانه هیچ جایاه هم نیست تا ما که از مدل ریاست و عملرد ایشان اقناع
«.نمشیم به آن جایاه اعتراض کنیم تا به شایات ما رسیدگ شود

:ساختمان پلاسو – 4

در 30 دیماه 1395 دقایق قبل از ساعت ۸ صبح، طبقه دهم  ساختمان پلاسو دچار آتش سوزی شد.
و در ساعت ۱۱:۳۳ دقیقه کل ساختمان فروریخت. یعن در مدت زمان 3 ساعت و 35 دقیقه پلاسو
سوخت و ازهمفروریخت. در این حادثه درمجموع ۱۶ نفر آتشنشان و  ۶ نفر دیر جان باختند و نهتنها
            .ساختمان که زندگ چند صد نفر نیز بهیباره از بین رفت

4/1- هیئتویژهی گزارش مل:

و دولت ومتسهم سازمانها و نهادهای ح این فاجعه و بررس پیش از پرداختن به چندوچون و چرای
و غیردولت در آن، درست مدانم که به گزارش هیئتویژه انتخاب شده از سوی رئیس جمهور اشاره
کنم. حسن روحان در تاریخ 9 بهمن 1395 براساس حم هیئتویژهای را برای بررس این موضوع
انتخاب کرد. این هیئت که متشل از ده نفر از متخصصان رشتههای گوناگون بود، و هیئت بود مستقل
و علم، با تشیل شش کمیتهی تخصص در بازهی زمان دو ماه توانست گزارش جامع در تاریخ 16
فروردیـن 1396 بـه هیئـت دولـت ارائـه دهـد. در واقـع نخسـتین بـار بـود کـه هیئتـ مسـتقل و علمـ (و بـا
ان خود تقریباً به مهمترین بخشهای چراییل شد و توانست درحد امفاصلهگرفتن از «سیاست») تش
این اتفاق  بپردازد. هرچندکه سازمانهای دخیل در این امر (حت وزارتخانههای همین دولت) هیچ
واکنش عموم از خود نشان ندادند که گوی وجود نداشته است، این کار بهعنوان ی کار علم ممن
باق مماند و متواند از منظرهای گوناگون مورد استفاده قرار گیرد. در پیشگفتار رئیس این هیئت
ــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــه ازجمل
                                                                                                            :مخوانیم

“از مدرن شدن، شهرسازی و معماری، و حت و که نمادی از آغاز دورانساختمان ۵۴ ساله پلاس
استواری سازههای مدرن در ایران بود، ناباورانه فروریخت تا پرسشهای بزرگ مطرح شوند. نویسندهای
به ظرافت درباره پلاسو نوشته بود «پلاسو فرونریخت بله به پا خاست» و درست مگوید که پلاسو
به پا خاست تا ساختار و انسجام  مدن ایران را به پرسش بیرد. پلاسو به پا خاست تا بپرسد «شما
                         ایرانیان چه کردید و چه نردید که من در آتش سوختم و فروریختم؟

چرا حادثه پلاسو مهم است؟ زیرا این حادثه آزمون از کارای دانش، فناوری و مدیریت شهری است
کــه در ابعــاد قبــل و بعــد حــادثه در مرکــز پــایتخت و در نزدیتریــن محــل از نظــر دسترســ بــه امانــات
                                           .…دولتمردان بود

فروریزی پلاسو نمادی از همه ناکارآمدیها، قصورها و کاستهای است که به مدت چندین دهه بر
یدیر انباشته شدهاند و در اصل پلاسو در زیر بار سنین انباشتهای از آنها فروریخت.” (از گزارش
(نهای هیأت ویژه گزارش مل بررس حادثه پلاسو



.از این پس هرجا به «گزارش مل» استناد مکنم، منظور این گزارش است

سازمانها و نهادهای حومت و دولت و غیردولت دخیل در حادثهی پلاسو – 4/2

:بنیاد مستضعفان – 4/2/1

و، محمد سعیدیکیا، رئیس بنیاد مستضعفان، بنیاد مالسه روز پس از آتشسوزی ساختمان پلاس
ساختمان پلاسو، با تأکید بر اینه سرقفل همه واحدهای این ساختمان به مردم واگذار شده بوده،
یت ساختمان. البته ما هم مسئولیتگفت: «بنابراین ما هیچ چیزی در اختیار نداشتیم جز اصل مال
داریم و از زیر بار مسئولیت شانه خال نمکنیم.» و بعد هم اضافه کرد «به فرموده رهبری این روزها
مسئله اصل نجات جان کسان هست که زیر آوار ماندهاند….پس از جمع شدن حادثه، کارگروهها و
کمیتههــای تشیــل مشــود و بــه مبــاحث رســیدگ و مســئولیت هــر نهــادی را مشخــص مکننــد». و
«دستاههای مختلف در این جمعکردن و سامانده حادثه مسئولیت دارند.» بهبیان روشن، صاحب
گرفته اند و مسئولیتو گفته است که مغازهها را واگذار کردهاند و تنها اجاره مساختمان پلاس ،مل
نداشتهاند! گویا تنها در مملت ما مشود با قلدری گفت که من صاحبِ مل، آن هم ملِ تجاری از
!اموال عموم، کارم تنها اجاره گرفتن است و در حفظ آن مل هیچ وظیفهای ندارم

و ی «مقام مسئول در بنیاد مستضعفان» هم درارتباط با اتهامهای که متوجه این نهاد بود به خبرگزاری
ایلنا گفت «الان شرایط مناسب برای پاسخوی نیست و باید تا چند روز آینده صبر کنیم.» و اضافه کرد
«بسیاری از مطالب مطرح شده صحت ندارد و ما پاسخ شایعات را تا چند روز آینده خواهیم داد.» اما،
روزنامه جمهوری اسلام در روز 2 بهمن 95 با اشاره به دستکم ده اخطار رسم شهرداری به خاطر
ناایمن ساختمان پلاسو نوشت «مال این ساختمان هر فرد یا نهادی باشد “از رانت قدرت برخوردار
«.بوده” که این اخطارها را نادیده گرفته است

در حال که محمد دامادی، عضو کمیسیون عمران مجلس دهم، در گفتوگو با روزنامه شرق” مال را
“قطعا” مقصر شمرد و تأکید کرد «تلیف ایمنسازی بنا باید مشخص شود، اینه چرا مال برای
ایمنسازی بنا اقدام نرده است.» و فردین فرمند، عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت «نهادخاصبودن
مانع از رسیدگ به مسببان حادثه پلاسو نمشود. باید دید کدام سازمان مسئول اصل ماجرا بوده و
چرا با وجود تذکرهای متعدد، مال به اخطارها در زمینه تأمین امنیت بنا وقع ننهاده است.» طیبه
سیاوش، عضو کمیسیون فرهن مجلس دهم، گفت: «مجلس مستقیم نمتواند از بنیاد مستضعفان
طرح سؤال کند؛ اما دستکم متوان از مسئولان بنیاد درخواست ارائه گزارش کرد و بعدتر به شل
«.همهجانبهتر امور را ارزیاب كرد

چند روز بعدپایاه اطلاعرسان مجلس شورای اسلام (خانه ملت) روز دوشنبه چهارم بهمن 95، از قول
کوچ رئیس کمیسیون عمران خبر داد که محمد سعیدیکیا، رئیس بنیاد مستضعفانمحمدرضا رضای 
با حضور در این کمیسیون مسئولیت حادثه پلاسو را بر عهده گرفته و به خاطر آن عذرخواه کرده
است. و همچنین گفته بود «سعیدیکیا در جلسه امروز کمیسیون قول داد در اولین فرصت ساختمان
در همان روز، روابط عموم ،و واگذار شود.» اما، با فاصلهی کوتاهجدیدی احداث و به کسبه پلاس



بنیاد مستضعفان با انتشار بیانیهای سخنان رئیس این بنیاد مبن بر عذرخواه و قبول مسئولیت در
!حادثه ساختمان پلاسو را «تذیب» کرد

اما در «گزارش مل» بهروشن گفته شده است که «تلیف نهداری عمده از ساختمان پلاسو بر
عهدهی مال یعن بنیاد مستضعفان بوده است، ول با وجود اخطار ها مبن بر ناایمن بودن ساختمان
در برابــر حریــق اقــدام جــدی صــورت نرفتــه اســت.» و رئیــس هیئــت ویــژه پلاســو (گــزارش ملــ) در
و خلاءهای قانون لات حقوقگوید ” عمدهترین ضعف و مشمصاحبه با «ایسنا» (29 فرودین 96) م
را به شل خلاصه متوان شامل سه گروه از سازمانها دانست که کارشناسان بر اساس بندهای
حقوق و به شل مستند آنها را معرف کردهاند…. در رأس گروه نخست، مال ساختمان پلاسو است.
طبق قانون برای ایمن ساختمانهای که ی مال واحد دارد وظایف تعیین شده و مال از نظر ایجاد
تمهیدات ایمن و مخارج سنین زیر بنای که لازم بوده برای ساختمان انجام شود مسئولیت جدی داشته
”.است

بنیاد مستضعفان بهرغم همهی آن قولوقرارها با باعتنای کامل به این گزارش، با سوت کامل با آن
.روبهرو شد و هیچ واکنش از خود نشان نداد

:شهرداری – 4/2/2

بهگزارش «شرق» (4 بهمن 95) «رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر 
تهران، با بیان اینه نباید با جان مردم شوخ کرد، گفت: سال گذشته شهرداری قول تأمین بودجه مورد
نیاز برای خرید تجهیزات آتشنشان که مبلغ آن ٩٢ میلیارد تومان است، داده؛ ول چرا منابع لازم به
وسیله شهرداری تخصیص نیافت. رحمتاله حافظ در جلسه علن دیروز شورای شهر تهران … درباره
بودجه خرید تجهیزات سازمان آتشنشان نیز گفت: در بودجه سال جاری و براساس مصوبه شورای
شهــر ١٤٠ میلیــارد تومــان از محــل دو درصــد عــوارض ایمنــ ساختمانهــا بــرای توســعه ایســتاههای
آتشنشان، تأمین تجهیزات مورد نیاز و آموزش پرسنل پیشبین شده که تا روز گذشته ٥٤ میلیارد تومان
محقق شده؛ ول شهرداری تنها ٢١میلیاردو ٥٠٠ میلیون تومان از این بودجه را تخصیص داده است.
وی ادامــه داد: کمیســیون سلامــت شــورای شهــر تهــران ســال گذشتــه بــرای تأمیــن تجهیــزات مــورد نیــاز
آتشنشان درخواست ارائه فهرست کرد که در این فهرست اقلام متعددی از جمله بالابر، نردبان، دستاه
برش صنعت فولاد و جرثقیلهای ٣٠٠ و ٤٥٠ تُن وجود داشت. بودجه مورد نیاز برای خرید این اقلام ٩٢
میلیارد تومان برآورد شده و پیشبین مشد این بودجه از محل ١٤٠ میلیارد تومان بودجه سازمان
آتشنشان تأمین شود؛ اما شهرداری قول داد که این بودجه را از محل دیری تأمین کند. حافظ با بیان
اینه این بودجه از هیچ محل از طرف شهرداری تهران تأمین نشد، تأکید کرد: انتظار داشتیم شهرداری
به دنبال این باشد که برای خرید این تجهیزات گشایش اعتبار کند؛ اما در نهایت برای این خرید هیچ
اقدام انجام نشد که بدون ش اگر تجهیزات مورد نیاز آتشنشان خریداری مشد، چه بسا بسیاری از
مشلات که الان شاهد آن هستیم، وجود نداشت. رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات
شهری شورای شهر تهران با تأکید بر اینه اولویتهای کاری شهرداری تداعکننده این امر است که
جان مردم برای آنان ارزش و اولویت ندارد، گفت: به دستور آقایان در شهرداری، بلوار کشاورز در حال
شخمخوردن است و بودجه برای این اقدامات وجود دارد؛ اما برای تأمین تجهیزات مورد نیاز آتشنشان



«.که با جان مردم در ارتباط است، بودجه ندارند

حال این کوتاه در تأمین بودجه برای تجهیزات سازمان آتشنشان و نادیده گرفتن ی از مهمترین
وظیفه شهرداری  را مقایسه کنید با ی بخش از ریختوپاشهای شهردار تهران در شرکت بهرهبرداری
متروی تهران (برای تأمین پشتیبان مورد نیاز خود برای سودای ریاست جمهوری): بنابه گزارش سازمان
بازرس کل کشور، شرکت بهرهبرداری متروی تهران در سالهای 91 و 92، چهار هزار و دویست نفر از
.نیروهای «منتسب به افراد خاص» را جذب کرده است

در جلسه غیرعلن 9 اسفند 95 حافظ، رئیس کمیسیون سلامت و محیط زیست شورای شهر تهران،
افشا کرد که بنا به گزارش سازمان بازرس کل کشور، شرکت بهرهبرداری متروی تهران در سالهای ۹۱
و ۹۲، چهار هزار و دویست نفر از نیروهای «منتسب به افراد خاص» را «بدون آزمون استخدام و با
روندی سلیقهای» جذب کرده است (در گزارش دی ماه 94 روزنامه شرق نیز به این موضوع اشاره شده
است) و به این موضوع اعتراض کرده است و مهدی چمران با پذیرش تخلف صورت گرفته و اینه
«شهردار اشتباه کرده» اضافه کرده بود «حالا این چه ضرری داره؟»! این عضو شورای شهر تهران در
فایل صوت خود گفته است ۴۰۰ نفر از ۴۲۰۰ نفر نیروی مازاد جذب شده، بالای ۴۰ سال سن دارند که
مدرک تحصیل ۵۰ درصد این افراد زیر دیپلم است. همچنین ۳۰ درصد مدرک زیر پنجم ابتدای دارند  یا
بیسواد هستند. میزان حقوق و اضافه کاری این افراد از حدود ۴ میلیارد تومان در سال ۹۰ با ۲۷۵
درصد افزایش، به حدود ۱۵ میلیارد تومان در سال ۹۲ رسیده است. چنانچه سرانه حقوق این دسته بین
۹ تا ۱۱ میلیون تومان بوده است. و اینه در میان استخدامهای غیرمجاز «مداحان» (ازجمله علمحمد
قلها از بستان حاج منصور ارض که در سال 90 بدون هیچ سابقهی مرتبط با مترو مدیرعامل شرکت
.(بهرهبرداری مترو شد و کار نیروهای غیرمتخصص را آغاز کرد

” شهرداری تهران، در اجرای کامل و بموقع بند ۱۴  ماده ۵۵ قانون شهرداری و تبصره آن ، کوتاه
داشته است . همچنین درباره اجرای مبحث ۲۲ مقررات مل ساختمان  برای تعیین روش نهداری و
بهره برداری ایمن و مطمئن بناهای موجود، عل رغم ابهامات آن، حساس نبوده است.” (از متن گزارش
(نهای هیئت ویژه گزارش مل بررس حادثه پلاسو – رئیسجمهور

و رئیس هیئتویژه پلاسو (گزارش مل) در همان مصاحبه با «ایسنا» مگوید: ” رتبه دوم شهرداری
تهران است که از دو جنبه مسئولیت داشته است نخست از باب بند ۱۴ ماده ۵۵ قانون شهرداریها که
ینالیف سنتواند به مردم خسارت بزند تکه م و جاهای گوید برای رفع خطر در بناهای عمومم
تعریف شده است. دومین موردی که شهرداری باید به خاطرش مورد مواخذه قرار گیرد بتوجه به
مبحث ۲۲ مقررات مل ساختمان است که مربوط به نحوه نهداری و بهرهبرداری ایمن از ساختمانهای
”.قدیم شهری مشود و از سال ۹۲ گوشزد شده بود اما بتوجه کردند

.پس از انتشار این گزارش، شهردار تهران نیز آن را با سوت برگذار کرد

4/2/3 – وزارت کار و تعاون و رفاه اجتماع:

محمدتق احمدی، رئیس هیئتویژه پلاسو (گزارش مل) در مصاحبه خود با ایسنا دربارهی مسئولیت



وزارت کار و تعاون و رفاه اجتماع مگوید: ” در گروه اول که مسئولیتهای شدیدتری دارند بعد از
مال ساختمان و شهرداری تهران، وزارت تعاون و کار و رفاه اجتماع قرار دارد. از آنجا که تعداد
قابل توجه از واحدهای داخل ساختمان پلاسو کارگاه شناخته شدند، مورد بازرس وزارت کار قرار
گرفته بودند اما به ایمن این کارگاهها بتوجه شده بود، چراکه طبق ماده ۱۰۵ قانون کار، بازرس
چنانچه متوجه نواقص ایمن شد متواند کارگاهها را تعطیل کند یا به آنها تذکر دهد یا براساس ماده ۸۵
که این ماده به حفاظت فن کارگاهها مربوط مشود اقدام کند و همه این موارد به عهده وزارت تعاون
بوده است. متأسفانه بازرس از مقوله حفاظت فن جدی نبوده و اگر تذکر و پییری مشد به بهبود
وزارت تعاون به بازرس لیف قانونآمده است: ” ت «کرد.” و در «گزارش ملم و کمشرایط پلاس
حفاظت فن از کارگاه های واقع در ساختمان پلاسو، روشن بوده و کوتاه در انجام  این امر از سوی
وزارت نام برده در مورد ساختمان پلاسو خلاف وظایف قانون این وزارتخانه م تواند تلق شود.” و
در «گزارش مل» آمده است: «واقعیت اجتماع بزرگ این است که اصناف حداقل ۳ میلیون واحد
کســب و کــار صــنف را در بــر مگیرنــد و بخــش مهمــ از مخــاطرات ایمنــ و آتــش مربــوط بــه همیــن
واحدهاست. این در حال است که شواهد و بررسهای هیئت نیز نشان مدهد وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماع به بازرسان کار کاف برای بررس شرایط ایمن در واحدهای که درخصوص آنها تلیف
(قانون دارد، دسترس ندارد» (گزارش

.وزارت کار نیز در برابر این گزارش سوت پیشه کرد

:وزارت کشور – 4/2/4

در «گزارش مل» دربارهی وزارت کشور چنین گفته شده است: ” وزارت کشور در اجرای مبحث ۲۲
رسد به وظیفه خود در این خصوص  موثر تر مرده و به نظر مساختمان اقدام موثری ن مقررات مل
”.توانسته است عمل کند

:وزارت راه و شهرسازی – 4/2/5

در «گزارش مل» در این خصوص آمده است: ” با وجود اقدامات مثبت در حال اقدام، وزارت راه و
شهر سازی در باره مقررات  ایمن و  مسائل ساختمانهای موجود  مانند ملاحظات اجرای مبحث ۲۲ 
”.به مقررات مل ساختمان طور تاریخ کمتوجه بوده است

5 – مدیریت بحران و آتشنشان

در ادارهی بحران که پس از آتش گرفتن ساختمان پلاسو بهوجود آمد، سازمانهای دخیل ناکارآمدی
خود را به روشن نشان دادند. و این ناتوان ادارهی بحران را متوان در همهی وجههای ادارهی مملت
بهخوب دید. فاجعه پلاسو یبار دیر ناکارآمدی دستاههای حومت در مدیریت بحرانهای مهم
جامعه و راهیاب خردمندانه آنها را نشان داد. آنچه در «گزارش مل» با عنوانِ « کیفیت فرمانده حادثه
در  عملیات اطفا حریق و مدیریت بحران پس از ریزش ساختمان» آمده است بر موضوعهای مهم
دراینخصوص انشت گذاشته شده است که خود آیینهای از اقدامهای مدیران و مسئولان در این بحران
بزرگ است: «در ساختمان پلاسو عملیات اطفاء ابتدا به صورت تهاجم بوده و در ادامه به صورت



تدافع و از خارج ساختمان انجام شده است در حال که  درکنترل حریق ساختمانهای بلند اولویت با
جلـوگیری از گسـترش حریـق و سـپس حملـه مباشـد. همچنیـن بـا تـوجهبه درگیـر شـدن چنـدین طبقـه و
گسترش حریق، در ساختار فرمانده حادثه پستهای مهم مانند برنامه ریزی، کنترل لاب و گروه
مـداخله سـریع تشیـل نشـده و سیسـتم شمـارش کارکنـان وجـود نـداشته اسـت. تیـم ایمنـ در ساختـار
فرمانده تشیل نشده و ریس ریزش موضع یا ریزش کل ساختمان ارزیاب نشده است که این نته
ضعف اساس در فرمانده حادثه در مقطع قبل از ریزش به شمار م آید.  انسداد معابر دسترس توسط
با تاخیر صورت گرفته است و نیروهای امدادی فراخوان شده در ساعات انتهای و رانندگ راهنمای
نزدی به ریزش، به دلیل مسدود بودن مسیرهای منته به محل حادثه به دلیل ازدحام ترافی، در عمل
امان حضور در صحنه را نداشته اند. همچنین کنترل عبور و مرور، دیرهنام و به سخت صورت گرفته
است. فراخوان حجم نامتعارف و تخمین بیش از حد نیاز به نیرو و تجهیزات، توسط هلال احمر به عنوان
سازمـان همـار اورژانـس و فوریتهـای پزشـ و فراخـوان ثـانویه نیـرو و تجهیـزات از شهرسـتان هـای
مجــاور منطقــ نبــوده اســت. اصــول اولیــه اورژانــس از جملــه انتقــال مصــدوم توســط نیروهــای پیــش
رفته است. همچنین توزیع بیماران در بیمارستانها مصورت ن موارد به خوب در برخ بیمارستان
توانست بهتر انجام شود. تصمیم گیری و مدیریت صحنه تا ساعات پس از ریزش دچار چالش بوده
است. عملیات امداد و نجات همزمان با عملیات نخالهبرداری صورت گرفته است؛ درحال که بر اساس
اصول عملیات آواربرداری و امداد و نجات، تا زمان که همه افراد مفقود و یا قربانیان حادثه از زیر آوار
بیرون کشیده نشدهاند، نباید عملیات نخالهبرداری انجام شود. وحدت فرمانده مدیریت بحران دچار
خلل بوده است. مدیریت رسانهها اعم از رسم و رسانههای اجتماع با کیفیت مطلوب صورت نرفته،
«.و علاوه بر رسانههای رسم مدیریت فضای مجازی نیز بهطور موثر انجام نشده است

در سومین نشست خبری هیئتویژه گزارش مل بررس حادثه پلاسو که در دانشاه تربیت مدرس
برگذار شد «محمد فاضل جامعه شناس، عضو هیات علم دانشاه شهید بهشت و مسئول کمیته
اجتماع و رسانه هیات ویژه گزارش مل بررس حادثه پلاسو  با انتقاد از نبود پروتل مشخص بین
ستاد مدیریت بحران و رسانه: گفت

اگر پروتل مشخص بین ستاد مدیریت بحران و رسانه وجود مداشت، خبرناری در پلاسو از مامور
نیروی انتظام کت نمخورد، انحصار رسانه ای ایجاد نمشد و شاهد انواع تذیبیهها در رسانهها
نبودیم چون حدوداً 29 خبر در رسانهها تذیب شد… محمد هداوند مسئول کمیته حقوق هیات ویژه
گزارش مل بررس حادثه پلاسو همچنین در این نشست خبری اظهار کرد: بنیاد مستضعفان بهعنوان
مال ساختمان امانتدار اموال مردم بود، تلیف نهداری ساختمان پلاسو برعهده مال ساختمان
یعن بنیاد مستضعفان بود اما با وجود اخطارها مبن بر ناایمن بودن ساختمان در برابر حریق اقدام
جدی صورت نرفته است…. هداوند درباره تصمیم بر خروج ساختمان پلاسو، اظهار کرد: در اغلب
کشورها به این تصمیم گیری ها در وضعیت اضطراری گفته م شود که در این گونه موارد فرمانده که
تیم ایمن را در اختیار دارد با تحلیل فاکتورها و انتقال آن به نیروها، موضوع را هدایت م کند که چنین
.شخص در ساختار آتش نشان کشور وجود ندارد

وی بـا اشـاره بـه مبحـث سـوم مقـررات ملـ ساختمـان ادامـه داد: در ایـن مبحـث آمـده اسـت، مقـاومت
ساختمان ها در برابر اطفای حریق سه ساعت است و اگر بخواهیم این را معیار قرار دهیم سر سه



ساعت باید ساختمان را تخلیه مکردند که این کار انجام نشد و بعد از سه ساعت و نیم پلاسو فرو
.ریخت

مسـئول کمیتـه حقـوق هیئـت ویـژه گـزارش ملـ بررسـ پلاسـو خاطرنشـان کـرد: حقـوق در مـوقعیت
… .اضطراری مبحث است که در ایران جایاه ندارد و بحث روی آن نشده است

سید باقر مرتضوی عضو هیئت ویژه بررس حادثه پلاسو در نشست خبری امروز در دانشاه تربیت
مدرس، با تاکید براینه سازمان پیشیری و مدیریت بحران در تهران عملا در اینجا (مدیریت بحران
حــادثه پلاســو) نقشــ نــداشته اســت، گفــت: فرمانــده بحــران شهــرداری تهــران در پلاســو براســاس
استانداردها نبود و ی از پیشنهادات این است همه زیر مجموعه شهرداری ی جا با ی شرح وظایف
.درست جمع شوند

مسـئول کمیتـه مـدیریت بحـران بـا بیـان اینـه عملیـات بایـد از طبقـه دهـم شـروع مـ شـد و در طبقـه 11
رفتند؛ اما این کار انجام نشد و نخست به طبقه دهم و سپساستندآپ و از طبقه 12 هم برای جستجو م
به طبقه یازدهم رفته و تخلیه عملیات طبق اصول استاندارد انجام نشده است… [مرتضوی]: عضو هیئت
علم دانشاه تربیت مدرس با انتقاد از صدور دیرهنام دستور تخلیه از ساختمان پلاسو، تصریح کرد:
نیروهای آتشنشان باید قبل از ساعت 10:50 نیروها را تخلیه م کردند اما دقایق بعد از ساعت 11 و
.ریزش ساختمان دستور تخلیه صادر شده است که دیرهنام بود

عضو هیئت ویژه بررس حادثه پلاسو با بیان اینه این واقعه در حد بحران مل نبود، خاطرنشان کرد:
حادثه پلاسو در حد وضعیت اضطراری درجه 2 بود که با عملرد نامناسب و فرمانده خارج از
.استاندارد به ی بحران مل تبدیل شده است

مرتضوی با بیان اینه نقشه ساختمان پلاسو موجود نبود، گفت: بهدلیل نداشتن نقشه ساختمان ،
ماموران آتش نشان نمدانستند کجا باید تونل بزنند؛ از این رو چند تونل حفر کرده که آخرین آن، به
.زیرزمین و اجساد رسید

عضو هیئت ویژه گزارش مل بررس حادثه پلاسو اظهار کرد: برادر ما در شورای شهر، گزارش را
غیرعلم مداند و حرف من این است که چرا امروز نیامدید اینجا تا بحث کنیم و قبلش چرا آن 1700
.صفحه را نخواندهاید

مرتضوی درباره اینه آیا فردی در موتورخانه زنده بود یا نه، گفت: چهار نفر در موتورخانه بودند، اما
نمدانم این افراد زنده بودند یا نه و من ب سیمها را چندین بار گوش کردم و هیچ پیام هم مبن بر
(«زنده بودن این افراد نبود.» (به نقل از «تأمین 24

براساس قانون کشوری مدیریت بحران بهعهدهی رئیس جمهور است و تنها تهران استثنا شده است و این
امر را جزء مسئولیتهای شهردار قرار داده است. و در بالا نشان دادیم چونه شهردار تهران در این کار
نـاتوان درآمـد امـا، بهجـای اعتـراف بـه ایـن نـاتوان بـا توسـل بـه انـواع تـوجیه و تهمـت و عوامفریـب (کـه
مخواهـد «جـان» خـود را بدهـد و «فـدای» شـود!) خـود را خطانـاپذیر دانسـت. حتـ دربـاره انتصـاب



فرمانده آتشنشان هم با دست طلبکار دست به مقابله زد. محمدباقر قالیباف که در جلسه علن شورای
شهر و گزارش ساختمان پلاسو حاضر شده بود دربرابر اعتراض برخ از اعضای شورای دربارهی
فرمانده سازمان آتشنشان و چرای انتصاب وی به این سمت، چنین گفت: «آقای شریفزاده بیش از
٧٥ ماه سابقه فرمانده در جبهه در حوزه عملیات و مهندس دارند؛ شبیهترین سازمان به سازمانهای
نظام و انتظام، سازمان آتشنشان است و تخصص ایشان در دفاع مقدس و بعد از دفاع مقدس
همین است. ایشان در دو وزارتخانه چندین سال معاون وزیر بودند. چرا مگوییم سابقه مدیریت ندارند؛
از جهت آمادگ جسمان جزء ورزشاران شناختهشده حوزه رزم هستند. از سواد، سابقه، مدیریت،
آمادگ جسمان و سابقه کاری در بقیه وزارتخانهها مشخص است اما راحت مگوییم این افراد هیچ
آشنای و سابقهای ندارند؛ در این شرایط افار عموم رنجش خاطر دارند» (شرق، 18 بهمن 1395). آیا
بهتر از این متوان به چنین امر مهم به چنین توجیه خردستیزانهای رویآورد؟
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ی از بارزترین وجههای حومت در ایران نپذیرفتن مسئولیت و نپذیرفتن عاقبت کار و مسئولیت خود
است. پس از فاجعهی ساختمان پلاسو نیز باآنه مسئولیت سازمانها و نهادهای مانند شهرداری، بنیاد
مستضعفان، وازرت کار، وزارت کشور روشن بود و در «گزارش ویژه مل» صریحاً با آن اشاره شده
!است، هیچی از اینان نهتنها مسئولیت نپذیرفتند که خود را «مظلوم» هم دانستند
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از زمان فاجعهای بزرگ بهنام «انقلاب فرهن» که «تعهد» دربرابر «تخصص» قرار داده شد و جای آن
را گرفت و ریا و تظاهر به دینداری و چسباندن مهر بر پیشان ملاک عمل و ارزیاب انسانها شد تا به
امروز مملت ما ضربههای بزرگ در همهی زمینهها از این رهذر خورده است و اثر آن را در همهی
شئون زندگ اجتماع و اداری و سیاسمان شاهد هستیم. آتشسوزی ساختمان پلاسو هم ی از
.جلوهگاههای بارز این سیاست کشور بربادده بود
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بتوجه به وضعیت که در آن قرار دارند، ی از شاخصههای رفتاری بسیاری از مردم ماست. این
بتــوجه مــردم بــه وضعیــتِ خــود  و  همدســت مــردم علیــه خــود را متــوان در بســیاری از رفتارهــای
اجتمــاع و شخصــ دیــد. نمــونه راننــدگ یــا مصــرف برویــهی آب یــا در همیــن موضــوع آتشســوزی
کـه در آن زنـدگ ـانبـه م و کـه بسـیاری از معازهدارهـای ایـن ساختمـان هیـچ تـوجهساختمـان پلاسـ
مکردند نداشتند و با انباشتن مواد شدیداً قابل احتراق، خود به دست خود به این فاجعه کم کردند،
یــ از هــزار ایــن رفتــارِ جمعــ مــردم ماســت. نمــونهی آن را متــوان در گفتوگــوی یــ از کارکنــان
ساختمان پلاسو با خبرنار «شرق» دید: « زن میانسال که ١٤ سال در ساختمان پلاسو کار کرده
است، در گفتوگوی کوتاه با خبرنار ما از جزئیات حادثه و چون کارش در این ساختمان که حالا
ویرانهای از آن باق مانده است، مگوید. او همچنان مضطرب است و مگوید نمداند از این پس باید
…چه کند



شما هم زمان آتشسوزي اينجا بوديد؟ / بله، من سر چهارراه ايستاده بودم و ديدم آنهاي كه داخل بودند
چطور رفتند زير آوار. صبح اول وقت كه آمده بودم، ديدم فقط يك ماشين آتشنشان نردباندار آمده
است اما ساعت يازدهوربع، هفت، هشت تا ماشين بودند كه نردبان داشتند. ي از آنها هم از دورتر آب
مپاشيد. هرچه هم داد مزدند و به مردم مگفتند نرويد، كس گوش نمكرد. قبل از اينه ساختمان
بريزد، مأموران آتشنشان با بلندگو التماس مكردند كه بيرون برويد؛ خطرناك است. اصلا انار در آن
چهار طبقه رقص آتش بود اما كسبه چون مداركشان مانده بود، به سروصورتشان مزدند و داخل
(مرفتند تا چك و سفتههايشان را بردارند،…» (شرق، 4 بهمن 1395

در گـزارش هیئـت ویـژه نیـز بـه ایـن امـر پرداختـه شـده اسـت. در ایـن «گـزارش ملـ» گفتـه شـده اسـت:
«شورای ساختمان باید به مسئلهی ایمن  فضای کاری کسبه و ساختمان از بعد حریق توجه مکرد،
زیرا بههر نحو از  اخطارهای آتش نشان  مطلع بوده و متوانست همانند سایر فعالیتهای جاری خود
آن را نیز  مورد پییری  جدی قرار دهد…. سطح آگاه مردم بهطورکل و کارکنان واحدهای کسب و
کار بهطورخاص درباره ایمن بسیار پایین است. مهمتر آنکه حساسیت به ایمن و ملزومات آن بسیار
انـدک اسـت. پژوهـش از طریـق مصـاحبه و پیمـایش نشـان داد کـه افـراد – بـا وجـود زنـدگ و کـار در
محیطهای که در اکثر موارد به سادهترین تجهیزات ایمن حریق نیز مجهز نیستند – احساس ناامن در
خصوص حریق ندارند. این احساس در کسبه و کارکنان ساختمان پلاسو بهشدت وجود داشته است و
چنانکه اعضای شورای ساختمان در جلسه استماع بیان کردهاند، ساختمان پلاسو را ساختمان ایمن
تلقــ مکردنــد و ابــداً آســیبپذیری شدیــد آن را در برابــر حریــق و تخریــب تصــور نمکردهانــد. مــردم
بهطـورکل درک دقیـق از خطـرات حریـق کـه محـل کـار، زنـدگ و حیـات روزمـره آنهـا را تهدیـد مکنـد
ندارند…. بررس صورتگرفته درباره کارگاههای تولیدی لباس و موارد مشابه که در ساختمان پلاسو
وجود داشتهاند نشان مدهد که کارگران شاغل در این کارگاهها درخصوص ایمن آموزش ندیده بودند
محدود بوده است. …ایمن در حد توجه نشان دادن به وجود کپسول آتشنشان و درک ایشان از ایمن
در بنیادیترین لایههای ذهنیت شهروند مغفول است و به همین نسبت در کردار وی نیز بازتاب ندارد. …
سازمانهای مردمنهاد (سمنها) که در بسیاری از کشورهای جهان بهطور فعال در حوزههای مختلف
«.مرتبط با ایمن، کاهش مخاطرات و مقابله با آثار آنها فعال هستند در ایران جایاه ندارند

در این گزارش به موضوع اشاره شده است که در رفتار مغازهداران ایران عادی اما، درحقیقت امری
است بسیار خطرناک. در این گزارش گفته مشود:  «حریق در ساعت ۵۸/۷ به آتشنشان اطلاع داده
شده و اولین ایستاه آتشنشان پس از دقایق کوتاه به محل حادثه رسیده است. اما گزارش آنها نشان
سوزی در آن لحظه گویای آن بوده که پیش از رسیدن آنها کارکنان مغازهم دهد که حجم و شدت آتش
زمان را برای خاموش کردن آتش صرف کرده و پس از آنه نتوانستهاند از گسترش آتش جلوگیری
«.کنند، با آتش نشان تماس گرفتهاند

بااینهمه، این «گزارش مل» از توجه به کمکاریها و غفلتهای دولت و حومت نیز غافل نبوده است.
ازجمله در این گزارش آمده است: « ی از مصادیق عدم مشارکت اجتماع در حوزه ایمن، استفاده
نشدن از ظرفیت اصناف در امور مربوط به ایمن است. مصاحبههای انجامشده با اصناف مرتبط با
واحــدهای کســب و کــار مســتقر در پلاســو نشــان مدهــد کــه دولــت، دســتاههای عمــوم و نهادهــای
حاکمیت اگرچه در زمینههای نظیر کنترل قیمتها، مالیات و موارد اقتصادی مشابه با اصناف ارتباط



برقرار مکنند، اما هرگز از ظرفیت اصناف برای ارتقای ایمن استفاده نشده است. …  عدم توجه به
ــارز اســتفاده نــردن از ــ، مصــداق ب ــا ایمن ــط ب ــت اصــناف در حــوزه اعمــال نظارتهــای مرتب ظرفی
مشارکتهای مردم حت در شرایط وجود زیرساخت قانون مناسب است. … ی از بر جسته ترین
الیف قانونتواند از طریق فعال کردن اصناف برای عمل به تم در حوزه ایمن مشارکتهای اجتماع
خود در زمینه ایمن و توانمندسازی آنان برای اعمال اختیارات خود صورت گیرد. مدیریت شهری،
وزارت کشور و سایر دستاههای مرتبط با حوزه ایمن نیز تلاش و تعامل با مجامع صنف در حوزه
ایمن نداشتهاند. … ایمن در بنیادیترین لایههای ذهنیت شهروند مغفول است و بههمیننسبت در کردار
«.وی نیز بازتاب ندارد
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در برابر همهی این نمادهای خانمان برانداز و مملت بربادده، نمادی چون ققنوس از خاکستر این فاجعه
سر برافراشت. نماد وجدانِ کاری و فداکاری. و مظهر آن، آتشنشانهای دریادل و بزرگوار ما بودند. و
.اگر امیدی برای فردای میهنمان باشد همین ققنوسهای سربرافراشته از خاکستر ویرانههاست


